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Szanowni Czytelnicy
Wybory w³adz uczelni ca³kowicie przyku³y uwagê

akademików. Po stosunkowo krótkiej kampanii wygra³
dr hab., prof. AJD Zygmunt B¹k. Nad drugim kandydatem
na fotel rektora  dr. hab., prof. AJD Jerzym Mizgalskim
uzyska³ znaczn¹ przewagê. Ten fakt postanowiliœmy wyko-
rzystaæ, aby przybli¿yæ sylwetkê rektora oraz jego najbli¿szych
wspó³pracowników – prorektorów.

Polskie spo³eczeñstwo porusza sprawa ubezpieczeñ spo-
³ecznych. Tymczasem nasza pani doktor Agnieszka Toma-
szewska, odbywaj¹c sta¿ naukowy na Tajwanie i w Korei
Po³udniowej, przywioz³a ze sob¹ wiele ciekawych spostrze-
¿eñ. Okazuje siê, ¿e tylko nieliczni mieszkañcy tych pañstw
mog¹ liczyæ na emerytury. Inni musz¹ o swoja przysz³oœæ
troszczyæ siê sami. O tym oraz o innych obserwacjach
dotycz¹cych œwiata nauki na Dalekim Wschodzie mo¿na
przeczytaæ w wywiadzie z pani¹ doktor.

Tymczasem oczy wszystkich zwrócone s¹ na Euro 2012.
Tym bardziej, ¿e mamy na turnieju swojego studenta. Mowa
o Jakubie B³aszczykowskim, który miniony sezon mo¿e
zaliczyæ do jednego z najbardziej udanych w swojej karierze.
Czy do pucharu i mistrzostwa Niemiec dorzuci kolejne sukcesy
na Euro 2012? – to poka¿e czas.

Wszystkim akademikom i przyjacio³om Uczelni ¿yczymy
udanych wakacji i wypoczynku po pracowitym roku
akademickim 2011/2012!
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SPIS TREŚCI

Od nowego roku akademickiego 2012/2013
Uczelnia uruchamia studia II stopnia w zakresie
dwóch specjalnoœci: filologii angielskiej i filologii

germañskiej. Jest szansa równie¿ na ukoñczenie studiów
doktoranckich...

- Zapraszamy do studiowania filologii germañskiej i an-
gielskiej w Akademii im. Jana D³ugosza - zachêca dr Prze-
mys³aw Sznurkowski, dyrektor Instytutu Filologii Ob-
cych AJD. - Proponujemy atrakcyjne studia na trzech pozio-
mach. Oznacza to, ¿e mo¿na u nas ukoñczyæ studia z licen-
cjatem, tytu³em magistra, a nawet stopniem doktora. Od
nowego roku akademickiego na Wydziale Filologiczno-Histo-
rycznym prowadzone bêd¹ studia doktoranckie. Ka¿dy kto
chce uzyskaæ stopieñ doktora mo¿e teraz przygotowaæ
i obroniæ dysertacjê z zakresu literaturoznawstwa. To bardzo
du¿y krok do przodu, jaki uda³o nam siê poczyniæ równie¿
w kierunku uniwersytetu. Niezmiernie cieszê siê, ¿e mo¿emy
naszym kandydatom zaproponowaæ ciekawe i ciesz¹ce siê
du¿¹ popularnoœci¹ studia.

Wszelkie pytania zwi¹zane z mo¿liwoœciami studiowania
na wszystkich typach studiów w Wydziale Filologiczno-
Historycznym mo¿na kierowaæ do siedziby jednostki: al.
Armii Krajowej 36a, tel. 34 36 11 425.

To nie wszystkie nowe mo¿liwoœci studiowania w AJD.
Akademicy wci¹¿ oczekuj¹ na zgodê MNiSW, by uruchomiæ
kierunek fizjoterapia (na Wydziale Pedagogicznym).

NOWE KIERUNKI
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BUDYNEK WNS
POWSTANIE DO KOŃCA ROKU

Ma byæ nowoczesny i wp³yn¹æ na poprawienie jakoœci badañ oraz zajêæ dydaktycznych –  mowa o nowym obiekcie
Wydzia³u Nauk Spo³ecznych, którego budowa jest wspó³finansowana przez Uniê Europejsk¹ z Europejskiego Funduszu
Rozwoju Regionalnego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Œl¹skiego na lata 2007–2013.

Nowy gmach powstaje na dzia³ce przy ul. Zbierskiego. Rozmawiamy z Rektorem Akademii im. Jana D³ugosza, który nie
kryje satysfakcji, ¿e uczelnia ustawicznie powiêksza siê i modernizuje, a ju¿ wkrótce przybêdzie jej kolejny nowoczesny

obiekt, który stanie siê jedn¹ z jej wizytówek.

Marek Makowski: Uczelnia ca³y czas siê
rozwija. Budowa za budow¹, powiêksza siê
zaplecze naukowo-dydaktyczne AJD. Te-
raz oczy wszystkich zwrócone s¹ na Wy-
dzia³ Nauk Spo³ecznych, który ju¿ za kilka
miesiêcy bêdzie gotów na przyjêcie stu-
dentów i pracowników.
Zygmunt B¹k, Rektor AJD: Tak, to prawda.
Ostatnie lata, to czas inwestycji w zaplecze
naukowo-dydaktyczne AJD. Mamy na
koncie budowê Akademickiego Centrum
Sportowego, modernizacjê budynku g³ów-
nego AJD przy ul. Waszyngtona, odnowienie
obiektu Instytutu Plastyki, modernizacjê Domu Studenta
„Skrzat” oraz szereg innych mniejszych inwestycji. Jednak
od kilku lat naszym marzeniem by³o zapewnienie nale¿ytej
bazy Wydzia³owi Nauk Spo³ecznych. Powoli te marzenia
siê spe³niaj¹ i liczê, ¿e wkrótce zostan¹ ca³kowicie zrealizo-
wane.
Jak teraz wygl¹da zaplecze lokalowe WNS-u?
Jeszcze nie tak jak tego ¿yczyliby sobie studenci i pracowni-
cy jednostki. Na wydziale (istnieje od 2008 roku) mo¿na
studiowaæ trzy kierunki: administracjê, filozofiê i zarz¹dzanie.
Razem na WNS-ie pracuje ponad 60 nauczycieli akademic-
kich i kszta³ci siê ponad tysi¹c studentów studiów stacjonar-
nych i niestacjonarnych. Niestety, jednostka nadal nie dyspo-
nuje nale¿ytym zapleczem. Dydaktyka i nauka mieszcz¹ siê
w budynku przy ul. Waszyngtona, gdzie zajmuj¹ ledwie kilka
sal. Ju¿ kilka lat temu opracowaliœmy strategiê zmiany tej
sytuacji i j¹ systematycznie realizujemy. W 2010 roku
oddaliœmy do dyspozycji wydzia³u nowoczesn¹ aulê równie¿
wspó³finansowan¹ ze œrodków Europejskiego Funduszu
Rozwoju Regionalnego. Inwestycja ta stanowi³a pierwsze
zadanie projektu kluczowego wspó³finansowanego w ra-
mach RPO WSL 2007-2013, obecnie realizujemy  drugie –
stawiamy du¿y budynek, gdzie wydzia³ bêdzie móg³ siê uloko-
waæ i wreszcie zapomnieæ o dotychczasowych niedogodnoœ-
ciach. Warto wspomnieæ, ¿e w nowym budynku swoj¹ sie-

dzibê znajdzie równie¿ Instytut
Muzyki. Obecnie mieœci siê
w wynajmowanej siedzibie przy
ul. ¯wirki i Wigury.
Pomówmy o nowym budynku.
Gdzie powstaje i jak bêdzie wy-
gl¹da³ po zakoñczeniu inwesty-
cji?
Budynek wydzia³u powstaje
w samym centrum Czêstocho-
wy, to jest przy ul. Zbierskiego.
Warto dodaæ, ¿e jest po³o¿ony
w s¹siedztwie ju¿ istniej¹cych

obiektów AJD: Akademickiego Centrum Sportowego zreali-
zowanego ze œrodków Zintegrowanego Programu Opera-
cyjnego Rozwoju Regionalnego czy Wydzia³u Matema-
tyczno-Przyrodniczego. To bêdzie bardzo nowoczesny
obiekt zbudowany w oparciu o wspó³czeœnie stosowane
technologie ze szk³a i ¿elbetu. Prace zosta³y poprzedzone
dok³adnymi przemyœleniami i analizami jak zlokalizowaæ
obiekt na dzia³ce, by w przysz³oœci wykorzystaæ go opty-
malnie. Musieliœmy kupiæ dzia³ki i scaliæ je w jeden teren.
Po tych zabiegach przyst¹piliœmy do przetargów i budowy.
Prace rozpoczê³y siê latem ubieg³ego roku.
I jakie s¹ efekty?
Ka¿dy mo¿e ju¿ zobaczyæ nie tylko ogromnego ¿urawia,
który towarzyszy budowie od pocz¹tku, ale równie¿ coraz
wiêkszy budynek wydzia³u. Najpierw powsta³ parking
podziemny, teraz s¹ ju¿ widoczne kolejne kondygnacje. Do
koñca 2012 roku firma, która buduje obiekt zapowiedzia³a
ukoñczenie prac, zgodnie z unijnym harmonogramem.
Oczywiœcie nim rozpoczn¹ siê zajêcia trzeba bêdzie obiekt
wyposa¿yæ i przygotowaæ na przyjêcie naukowców i stu-
dentów. S¹dzê, ¿e pierwsze zajêcia odbêd¹ siê w semestrze
jesiennym 2013 roku.
S³ysza³em, ¿e sygna³em do rozpoczêcia zajêæ w nowym
budynku bêdzie uroczysta inauguracja roku akade-
mickiego?

Projekt wspó³finansowany przez Uniê Europejsk¹ z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Regionalnego
Programu Operacyjnego Województwa Œlaskiego na lata 2007-2013.
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Nie jest wykluczone, ¿e tak siê stanie. Byæ mo¿e budowê,
a w³aœciwie jej zakoñczenie, uczcimy zorganizowaniem
otwarcia nowego roku akademickiego 2013/2014 w nowo-
czesnej auli powstaj¹cego WNS-u. Tym bardziej jest to
realne, ¿e nowy budynek zapewnia warunki ku temu.
Najwiêksza aula bêdzie mog³a pomieœciæ 300 s³uchaczy.
Zostanie wyposa¿ona w najnowoczeœniejszy sprzêt umo¿li-
wiaj¹cy organizowanie konferencji, sympozjów i innych
wa¿nych uroczystoœci czy posiedzeñ. Budynek bêdzie
sk³ada³ siê z sal dydaktycznych, zaplecza dla kadry i stu-
dentów. Bêdzie przyjazny niepe³nosprawnym. Pomyœleliœmy
równie¿ o kierowcach. Z myœl¹ o nich, w podziemiach
powstaje parking na 50 samochodów. Przy projektowaniu
nie zapomnieliœmy, ¿e obiekt ma byæ przyjazny ludziom
i ma wpisywaæ siê w otoczenie. Z myœl¹ o relaksie w przer-
wie podczas zajêæ, studenci bêd¹ mogli wypocz¹æ na tarasie
widokowym, który zapewni nowy obiekt. Po zakoñczeniu
budowy obiekt bêdzie liczy³ ok. 6 tysiêcy metrów kwadra-

AKADEMIA OTWARTA DLA WSZYSTKICH
17 kwietnia 2012 r. roku nasza uczelnia po raz kolejny zaprosi³a tegorocznych maturzystów oraz ich

rodziców i nauczycieli na Dzieñ Otwarty AJD.

Dzieñ Otwarty  to czas, kiedy odwiedzaj¹cy mog¹ za-
poznaæ siê ze specyfik¹ studiów na wybranych kierunkach,
urokami ¿ycia studenckiego, a tak¿e porozmawiaæ z wyk³a-
dowcami i studentami. Bogat¹ ofertê kszta³cenia przedsta-
wi³y wszystkie Wydzia³y AJD. Studenci i nauczyciele akade-
miccy zaprezentowali obszerne ¿ycie naukowe, dydaktycz-
ne, artystyczne i sportowe.  Uczniowie, którzy nas odwie-
dzili nie zawiedli siê. By³o widaæ zdziwienie i fascynacjê.
Podoba³y siê nowe obiekty AJD, podziw wzbudza³ dorobek
naukowo-dydaktyczny. W ci¹gu zaledwie kilku godzin,
kiedy odbywa³a siê impreza, przez Akademickie Centrum
Sportowe przewinê³o siê grubo ponad tysi¹c osób. Œwiadczy
to o du¿ym zainteresowaniu nauk¹ i studiowaniem w naszej
AJD.

Równolegle z Dniem Otwartym AJD odbywa³y siê
Targi Pracy i Przedsiêbiorczoœci Akademickiej organizowane
przez Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy. Targi zosta³y
zorganizowane w ramach projektu „Wykorzystaj szansê -
zajêcia wyrównawcze, kursy, szkolenia i sta¿e kluczem do
sukcesu na rynku pracy”. Projekt realizowany jest przez
Wydzia³ od 2009 roku, a wspó³finansuje go Uniê Europejska
z Europejskiego Funduszu Spo³ecznego w ramach Programu
Operacyjnego Kapita³ Ludzki. Honorowym patronem
Targów byli Prezydent Miasta Czêstochowy oraz Wojewó-
dzki Urz¹d Pracy w Katowicach. Podczas targów mogliœmy
zapoznaæ siê z ofert¹ nastêpuj¹cych firm i instytucji:

1. Powiatowy Urz¹d Pracy w Czêstochowie
2. Wojewódzki Urz¹d Pracy w Katowicach
    Filia w Czêstochowie
3. Work Support
4. Work Service
5. Work Express
6. Security Training and Consulting sp. z o.o.
7. Call Center Inter Galactica
8. SpeakUp English School
9. Wojskowa Komenda Uzupe³nieñ w Czêstochowie
10. Stra¿ Miejska w Czêstochowie
11. Agencja Rozwoju Regionalnego w Czêstochowie SA
12. Vitroszlif sp. z o.o.
13. Automobile Expert sp. z o.o.
14. Studium Doskonalenia Zdolnoœci Poznawczych
15. Akademickie Inkubatory Przedsiêbiorczoœci
w Czêstochowie

Ponadto oprócz ofert wystawców mogliœmy uczestni-
czyæ w dwóch bardzo interesuj¹cych szkoleniach. Pierwsze
szkolenie poprowadzi³ Asystent EURES-WUP na temat
poszukiwania pracy za granic¹, drugie natomiast dotyczy³o
zak³adania w³asnej firmy i zosta³o poprowadzone przez Do-
radcê Zawodowego WUP. Targi cieszy³y siê du¿ym zaintere-
sowaniem studentów oraz  mieszkañców Czêstochowy
i naszego regionu.

Fotografie z Dnia Otwartego znajduj¹ siê na ok³adce .

towych powierzchni u¿ytkowej.
Ale to wszystko musi kosztowaæ mnóstwo pieniêdzy.
Uczelniê staæ na takie inwestycje?
Koszt inwestycji to oko³o 40 milionów z³otych. 85 procent
sumy potrzebnej do budowy WNS-u wy³o¿y Unia Euro-
pejska. Inwestycja przebiega pod nazw¹  „Budowa budynku
g³ównego Wydzia³u Nauk Spo³ecznych w ramach rozbudo-
wy bazy naukowodydaktycznej Akademii im. Jana D³ugo-
sza”. Ca³kowita wartoœæ projektu: 43 553 243,05 z³. Uczelni
nie by³oby staæ na tak du¿e przedsiêwziêcie. Cieszymy siê,
¿e na to zadanie uzyskaliœmy dofinansowanie z Europejskiego
Funduszu Rozwoju Regionalnego. To ponad 36,5 mln z³otych
(ok. 85% ca³oœci potrzebnej na inwestycjê sumy). Warto
jednak odnotowaæ, ¿e pozosta³e pieni¹dze pochodz¹ z bud¿e-
tów: Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, Urzêdu
Marsza³kowskiego, Urzêdu Miasta Czêstochowa oraz AJD.
Dziêkujê za rozmowê.

MM
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KONSUL NIEMIEC W AJD
22 marca Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie goœci³a Konsula Generalnego Republiki

Niemiec  z Wroc³awia - dr. Gottfrieda Zeitza. Uroczysta wizyta Konsula zwi¹zana by³a z otwarciem
Zespo³u Badawczego Prawa Prywatnego i Porównawczego Instytutu Administracji oraz przekazaniem

zakupionego na ten cel sprzêtu ze œrodków niemieckiej Fundacji im. Aleksandra von Humboldta.

W trakcie pobytu na uczelni Konsul wyg³osi³ wyk³ad
dotycz¹cy wspó³pracy polsko-niemieckiej oraz aktualnych
spraw europejskich. Wyk³ad by³ t³umaczony symultanicznie
na jêzyk polski. Uczestnicy spotkania po³¹czyli siê via
internet z Uniwersytetem w Osnabrueck oraz Viadrina we
Frankfurcie nad Odr¹.

Zespó³ Badawczy Europejskiego Prawa Prywatnego
i Porównawczego zosta³ utworzony przez prof. Arkadiusza
Wudarskiego, który jest jednoczeœnie jego kierownikiem.
W sk³ad Zespo³u wchodz¹ tak¿e: mgr Paulina Bieœ, mgr
Sebastian Stêpieñ. Dzia³alnoœæ Zespo³u Badawczego opiera
siê przede wszystkim na wykonywaniu projektów badaw-
czych, których przedmiotem s¹ nowe zagadnienia zwi¹zane
z komparatystyk¹ prawa pañstw europejskich. Zasadnoœæ
prowadzonych badañ podyktowana jest koniecznoœci¹ opra-
cowania zagadnieñ z tego zakresu, które nie zosta³y zbadane
w pe³ni b¹dŸ w ogóle. Pracownia Zespo³u mieœci siê
w pokoju nr 55 w Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstocho-
wie (przy ul. Waszyngtona 4/8). Zosta³a wyposa¿ona
w sprzêt elektroniczny, który przekaza³a Fundacja Aleksandra

von Humboldta. Dziêki temu praca Zespo³u mo¿e nabraæ
w pe³ni europejskiego charakteru. Pomoc i wsparcie w³adz
AJD w dzia³alnoœæ oraz w rozwój naukowy cz³onków Zes-
po³u Badawczego umo¿liwiaj¹ podejmowanie przez nich
nowych projektów badawczych.

Gottfried Zeitz jest z wyksztalcenia filologiem.
Studiowa³ filologiê klasyczn¹ i germanistykê na uniwersy-
tetach w Monachium oraz we Frankfurcie nad Menem. Przed
podjêciem pracy w s³u¿bie dyplomatycznej pracowa³ przez
kilka lat z m³odzie¿¹ jako nauczyciel. W jego karierze dyplo-
matycznej na szczególne podkreœlenie zas³uguje praca na
tzw. trudnych placówkach: Pan Konsul pracowa³ miêdzy
innymi w Ambasadzie Niemiec w Tel-Avivie oraz w Tehera-
nie, gdzie pe³ni³ funkcjê zastêpcy ambasadora. Nastêpnie dr
Zeitz obj¹³ funkcjê ambasadora Niemiec na Cyprze. Wszyst-
kie te miejsca s¹ niezwykle wa¿ne z punktu widzenia aktual-
nej polityki zagranicznej UE, a jednoczeœnie doœæ ma³o znane
w Polsce. Zeitz jest wielkim przyjacielem Polaków i od lat
jest blisko zwi¹zany z naszym krajem. Dr Zeitz kierowa³
konsulatem generalnym w Krakowie, by³ szefem biura by³ego
prezydenta Niemiec Richarda von Weizsäckera, gdzie odpo-
wiada³ miêdzy innymi za wspó³pracê polsko-niemieck¹ i na
w³asne ¿yczenie obj¹³ nie-
dawno kierownictwo kon-
sulatu generalnego we
Wroc³awiu. Za zas³ugi na
rzecz wspó³pracy polsko-
niemieckiej zosta³ odzna-
czony przez prezydenta
Krzy¿em Kawalerskim
Orderu Zas³ugi Rzeczy-
pospolitej Polskiej.

Dr Gottfried Zeitza, fot.: arch.

NASI  W  STRUKTURACH BEZPIECZEŃSTWA
Instytut Edukacji Technicznej i Bezpieczeñstwa AJD zosta³ przyjêty w poczet cz³onków Miêdzynarodo-

wego Stowarzyszenia European Association for Security (link do strony: http://www.eas.info.pl/
stowarzyszenie.html). Stowarzyszenie EUROPEAN ASSOCIATION for SECURITY (EURPEJSKA FEDERACJA dla
BEZPIECZEÑSTWA) jest towarzystwem naukowym prowadz¹cym badania i popula-
ryzuj¹cym nauki o bezpieczeñstwie (securitologia). EAS powsta³o na konferencji kra-
kowskiej 12 maja 2000 r. i posiada osobowoœæ prawn¹. Celem Stowarzyszenia jest
edukacja dla bezpieczeñstwa ludzi i firm we wspólnej Europie.

Jest to bardzo wa¿ne dla Instytutu z uwagi na mo¿liwoœæ wspó³pracy z innymi
Instytucjami zajmuj¹cymi siê bezpieczeñstwem i rozwoju badañ naukowych w tym
kierunku. Instytut od dwóch lat prowadzi kierunek In¿ynieria bezpieczeñstwa, który
cieszy siê du¿ym zainteresowaniem wœród kandydatów na studia.
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WYBORY

UCZELNIANA KOMISJA WYBORCZA
NA KADENCJĘ 2012–2016

WYBORY '2012

PREZYDIUM UCZELNIANEJ KOMISJI WYBORCZEJ
Przewodnicz¹cy UKW – kw. I st. Ewa Koz³owska (Wydzia³ WychowaniaArtystycznego)
I Zastêpca Przewodnicz¹cego UKW – dr Katarzyna Domañska (Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy)
II Zastêpca Przewodnicz¹cego UKW – dr Olgierd Kucharski (Wydzia³ Nauk Spo³ecznych)
Sekretarz – dr Beata £ukasik (Wydzia³ Pedagogiczny)

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
dr Katarzyna Janus
dr Norbert Morawiec
dr Katarzyna Bucholc-Srogosz
dr Rafa³ Klepka - Przewodnicz¹cy WKW
dr Ewa Kie³b-Starczewska

Wydzia³ Pedagogiczny
dr Zbigniew £êski - Przewodnicz¹cy WKW
dr Beata £ukasik
dr Irena Jarzyñska
mgr Daniel Bakota
mgr Adrianna Sarnat-Ciastko

Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
dr Renata Misztal - Przewodnicz¹ca WKW
dr Barbara Majchrzak
dr Barbara Dondela
dr Urszula Nowacka
dr Katarzyna Domañska

Wydzia³ Wychowania Artystycznego
kwalifik. I st. Ewa Koz³owska, ad.
dr Dariusz Pleœniak
dr Witold Zarêba

dr Anna Grajpel - Przewodnicz¹ca WKW
kw. I st. Przemys³aw Jeziorowski, ad.

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
dr Edmunda Joñczyk-Rosó³
dr Pawe³ Kazibudzki
dr Olgierd Kucharski
dr Agnieszka Miklewska - Przewodnicz¹ca WKW
dr Tomasz Srogosz

Studium Wychowania Fizycznego i Sportu
mgr Jaros³aw Grzybowski

Studium Nauki Jêzyków Obcych
mgr Tomasz Sankowski

Administracja
mgr Magdalena Gawroñska
mgr Agnieszka Baliñska

Biblioteka
mgr Anna K³opot

Samorz¹d Doktorantów
mgr Ireneusz Korpyœ

Samorz¹d Studencki
Marta Malkowska

Od samego pocz¹tku obecnej kampanii by³o wiadomo, ¿e praca w Uczelnianej Komisji Wyborczej
bêdzie obci¹¿ona odpowiedzialnoœci¹ za wprowadzenie zmian zwi¹zanych z now¹ ustaw¹ Prawo o szkolnictwie

wy¿szym i znowelizowanym Statutem Akademii im. Jana D³ugosza. Wobec tych aktów prawnych wy¿szego rzêdu,
koniecznym sta³o siê przygotowanie przez UKW Regulaminu Wyborczego, a tak¿e konsultacje ze studentami i doktorantami
naszej uczelni, dotycz¹cymi ich procedur wyborczych. Senat AJD musia³ zaakceptowaæ wszelkie wprowadzone zmiany.
Chocia¿ poprzednia komisja wyborcza przekaza³a nam dokumentacjê we wzorowym stanie, to wprowadzenie nowych
przepisów wymaga³o od nas ponownej analizy i dokonania wielu zmian. Kolejnym elementem obci¹¿aj¹cym prace Uczelnianej
Komisji Wyborczej jest fakt zaanga¿owania wielu jej cz³onków w wydzia-
³owe prace nad Krajowymi Ramami Kwalifikacji, co dodatkowo absorbuje
ich czas. Wybory jeszcze siê nie zakoñczy³y, ale mamy nadziejê, ¿e bêd¹
przebiega³y tak sprawnie jak do tej pory – a przypomnê, ¿e za nami s¹
wybory Rektora i Prorektorów. Nie mogê nie wspomnieæ tak¿e o ogromnej
pomocy, jakiej w codziennej pracy Prezydium UKW udzielaj¹ pracownicy
Administracji Budynku, Dzia³ Kadr, informatycy, Kwestura czy wreszcie
pani Kanclerz i Biuro JM Rektora, za co serdecznie w imieniu wszystkich
dziêkujê.

kwalifik. I st. Ewa Koz³owska
Przewodnicz¹ca UKW

Ewa Koz³owska, fot.: MM
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WYBORY

UCZELNIANE KOLEGIUM ELEKTORÓW
NA KADENCJĘ 2012–2016

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
1. dr hab. Maria Lesz-Duk
2. dr hab. Ireneusz Œwita³a
3. dr hab. Anna Wypych-Gawroñska
4. dr hab. Dariusz Z³otkowski
5. dr Beata Rusek
6. dr Dorota Suska

Wydzia³ Matematyczno Przyrodniczy
1. prof. dr hab. Józef Drabowicz
2. dr hab. Zygmunt B¹k
3. dr hab. Janusz Kapuœniak
4. dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ
5. dr Alina Gil
6. dr Tomasz Girek

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
1. prof. dr hab. Andrzej Zalewski
2. dr hab. Romuald Derbis
3. dr hab. Adam Rosó³
4. dr Arkadiusz Wudarski
5. dr Marek Kulesza
6. dr Andrzej Tarnopolski

Wydzia³ Pedagogiczny
1. dr hab. Andrzej Gofron
2. dr hab. Jaros³aw Jagie³a
3. dr hab. Eligiusz Ma³olepszy
4. dr hab. Urszula Ordon
5. dr Joanna Górna
6. dr Anna Pêkala

Wydzia³ Wychowania Artystycznego
1. prof. dr hab. Grzegorz Banaszkiewicz
2. dr hab. Tomasz Chudzik
3. dr hab. Jerzy Piwowarski
4. dr hab. Katarzyna Winczek
5. dr Ma³gorzata Kaniowska
6. kwalifik. I st. W³odzimierz Karankiewicz

Studenci i doktoranci
1. Pawe³ Borecki WP
2. Klaudia Cieœliñska WP
3. Marcin Jakubas WNS
4. Patryk Kaczmarek WP
5. Paulina Królak WMP
6. Adrian Musia³ WFH
7. Adam Rygalik WWA
8. Rafa³ Tomala WMP
9. mgr Magdalena Michalik-Sztumska

Pracownicy administracji i obs³ugi
mgr Ma³gorzata Marczak

Pracownicy naukowo-techniczni, pracownicy
Wydawnictwa i pracownicy biblioteczni
mgr Iwona Mielczarek

Studium Wychowania Fizycznego i Sportu
mgr Waldemar Mroczek

Miêdzywydzia³owe Studium Nauki Jêzyków Obcych
mgr Tomasz Sankowski

WYDZIAŁOWE KOLEGIA ELEKTORÓW
NA KADENCJĘ 2012–2016

Wydzia³ Wychowania Artystycznego
prof. dr hab. Grzegorz Banaszkiewicz
kwalifik. II st. Marian Jarzemski
dr hab. Magdalena Snarska
dr hab. Tomasz Chudzik
dr hab. Robert Gawroñski
dr hab. W³odzimierz Kulej
dr hab. Janusz Pacuda
dr hab. Jerzy Piwowarski
dr hab. Agnieszka Pó³rola
dr hab. Zdzis³aw Wiatr
dr hab. Katarzyna Winczek
dr hab. Maciej Zagórski
dr hab. Zdzis³aw ¯mudziñski
kwalifik. I st. Beata Bebel-Karankiewicz
kwalifik. I st. W³odzimierz Karankiewicz
kwalifik. I st. Ewa Koz³owska

dr Marta Popowska
dr Katarzyna Suska-Zagórska
mgr Ewa Jab³czyñska
Karolina Baran
Micha³ Kiepura
Anna Noszczyñska
Adam Rygalik
Paula Zasada
mgr Beata Operacz

Wydzia³ Pedagogiczny
prof. dr hab. Wies³aw Pilis
dr hab. Beata Gofron
dr hab. Andrzej Gofron
dr hab. Jaros³aw Jagie³a
dr hab. Eligiusz Ma³olepszy
dr hab. Arkadiusz Marzec
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dr hab. Danuta Marzec
dr hab. Irena Motow
dr hab. Urszula Ordon
dr hab. Kazimierz Rêdziñski
dr hab. Gra¿yna Ryga³
dr hab. Iwona Wagner
dr hab. Ryszard Zarzeczny
dr Daniel Kukla
dr Monika Kowalczyk-Gnyp
dr Anna Pêkala
dr Edyta Widawska
dr Gertruda Wieczorek
dr Zbigniew Wieczorek
Pawe³ Borecki
Klaudia Cieœliñska
Patryk Kaczmarek
Aleksandra Piêta
Alicja Wielocka
mgr Edyta Galas

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
prof. dr hab. Tadeusz Srogosz
dr hab. Zdzis³aw Cutter
dr hab. Agnieszka Czajkowska
dr hab. Henryk Æwiêk
dr hab. Maria Lesz-Duk
dr hab. Jerzy Mizgalski
dr hab. Maria Starnawska
dr hab. Adam Regiewicz
dr hab. Jerzy Sielski
dr hab. Janusz Spyra
dr hab. Ireneusz Œwita³a
dr hab. Anna Wypych-Gawroñska
dr hab. Dariusz Z³otkowski
dr Krzysztof Czajkowski
dr Andrzej Skwara
dr Dorota Suska
dr Przemys³aw Szurkowski
dr Robert Szwed

dr Artur ¯ywio³ek
Justyna Franc
Adrian Musia³
Grzegorz Pêczek
Jaros³aw Szewczuk
mgr Ma³gorzata £¹cka-Ma³ecka
Iwona Jata-Fr¹czyk

Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
prof. dr hab. Józef Drabowicz
dr hab. Marek Kowalczuk
prof. dr hab. Volodymyr Pavlyuk
prof. dr hab. Yuriy Povstenko
dr hab. Zygmunt B¹k
dr hab. Piotr Dobrzyñski
dr hab. Janusz Kapuœniak
dr hab. Cezary Koz³owski
dr hab. Piotr Kurcok
dr hab. Ma³gorzata Makowska-Janusik
dr hab. Egbert Piasecki
dr hab. Mikhail Selianinau
dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ
dr Wojciech Ciesielski
dr Alina Gil
dr Tomasz Girek
dr Tadeusz Kostrzewski
dr Piotr Rychter
dr Dariusz Œwierczewski
Oskar Budziñski
Paulina Królak
Kacper Kubara
Arkadiusz Ozimek
Rafa³ Tomala
mgr Agnieszka Baliñska

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
Zgodnie ze Statutem AJD zadania Wydzia³owego
Kolegium Elektorów pe³ni Rada Wydzia³u Nauk
Spo³ecznych.

WYBORY WŁADZ UCZELNI
25 kwietnia 2012 r. Uczelniane Kolegium Elektorów AJD dokona³o

wyboru Rektora na kadencjê 2012-2016.
Rektorem-elektem zosta³

Dr hab. in¿. prof. AJD Zygmunt B¹k.

Z kolei w dniu 9 maja 2012 r. na funkcje Prorektorów
w AJD w Czêstochowie na kadencjê 2012–2016 zosta³y wybrane

nastêpuj¹ce osoby:

Dr hab. prof. AJD Anna Wypych-Gawroñska – Prorektor ds. Rozwoju
Prof. dr hab. Józef Drabowicz – Prorektor ds. Nauki

Dr hab. prof. AJD Eligiusz Ma³olepszy – Prorektor ds. Studenckich.
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WYBORY

REELEKCJA
W AKADEMII IM. JANA D£UGOSZA

Prof. Zygmunt B¹k zosta³ rektorem AJD na kolejne 4 lata.
25 kwietnia Uczelniane Kolegium Elektorów zdecydowa³o

o wyborze prof. Zygmunta B¹ka na kadencjê 2012–2016. Oznacza
to reelekcjê! Prof. B¹k uzyska³ w wyborach zdecydowan¹ przewagê.
Kontrkandydata dr. hab. Jerzego Mizgalskiego (pracownik Instytutu

Nauk Politycznych AJD) pokona³ stosunkiem g³osów 28–8!

JM Rektor Akademii im. Jana D³ugosza dr hab. Zygmunt B¹k,
prof. nadzw. AJD

JM Rektor Zygmunt B¹k  (ur. 1953 r.) ukoñczy³ Liceum Ekonomiczne
w Nysie, po którym w latach 1972-1977 podj¹³ studia magisterskie na Wydziale
Podstawowych Problemów Techniki Politechniki Wroc³awskiej. Na tym¿e
Wydziale kontynuowa³ pracê naukow¹ na stacjonarnych studiach doktoranckich
trwaj¹cych w latach 1977-1981 i zakoñczonych doktoratem w dziedzinie nauk
fizycznych w 1982 roku. Od maja 1982 roku rozpocz¹³ pracê jako adiunkt
w Instytucie Fizyki Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej w Czêstochowie. Jego
specjalnoœci¹ naukow¹ jest teoria cia³a sta³ego, w szczególnoœci fizyka
magnetyzmu. Na prze³omie 1988-1989 roku odby³ piêciomiesiêczny sta¿
w Natuurkundig Laboratorium Universiteit van Amsterdam. Po odbyciu sta¿u
w 1992 roku habilitowa³ siê w Instytucie Niskich Temperatur i Badañ
Strukturalnych Polskiej Akademii Nauk we Wroc³awiu. Po czym zosta³
mianowany na stanowisko profesora Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej w Czêstochowie. Podczas lat pracy naukowo-
dydaktycznej w WSP w Czêstochowie wielokrotnie podejmowa³ siê dzia³alnoœci jako prodziekan ds. nauki okres od 1993
do 1999, po czym w latach 1999-2005 zosta³ wybrany dziekanem Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego. Od 2005
piastowa³ funkcjê Prorektora ds. Rozwoju Akademii im. Jana D³ugosza. ¯ona Maria, córki Ma³gosia i Irmina.
W latach 2008-2012 pe³ni funkcjê Rektora AJD. Zygmunt B¹k z radoœci¹ przyj¹³ decyzjê elektorów. Zapowiada
kontynuowanie wzmacniania AJD i d¹¿enie do przekszta³cenia Uczelni w uniwersytet.

– Niezmiennie d¹¿ymy do wzmocnienia AJD i przekszta³cenia jej w przysz³oœci w uniwersytet specjalistyczny –
mówi prof. Zygmunt B¹k. – Liczê, ¿e ten plan uda siê zrealizowaæ. Bêdziemy równie¿ staraæ siê o uruchomienie nowych
kierunków kszta³cenia. Mam na myœli pielêgniarstwo, fizjoterapiê, mo¿e po³o¿nictwo.

MM

Dr hab. inż. Zygmunt Bąk prof. AJD
podsumowuje I i snuje plany na okres II kadencji

2012-2016

Podsumowanie
Koñcz¹c 4-letni¹ kadencjê warto pokusiæ siê o pod-

sumowanie dokonañ i pora¿ek:
Obejmuj¹c funkcjê rektora deklarowa³em dzia³anie na

rzecz powo³ania Uniwersytetu: dzia³ania ukierunkowane by³y
na: rozwój bazy lokalowej, podniesienie poziomu badañ
naukowych, rozszerzenie oferty studiów i wspó³pracê miê-
dzynarodow¹.

Najwiêkszy postêp widaæ w zakresie bazy lokalowej:
w³¹czyliœmy do u¿ytkowania ACS, rozpoczêliœmy realizacjê
najwiêkszej inwestycji Uczelni tj. Wydzia³u Nauk Spo³ecz-
nych. Jej zakoñczenie przewidujemy na grudzieñ br. Do-
konaliœmy znacz¹cych modernizacji wszystkich pozosta-

³ych budynków. Jest istotnym, ¿e wszystkie inwestycje
i modernizacje by³y finansowane z dodatkowych œrodków
pozyskanych z Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego,
Urzêdu Miasta czy te¿ Urzêdu Marsza³kowskiego. Uwa¿am
to za osobisty sukces.

Wa¿nym wyznacznikiem akademickoœci s¹ badania
naukowe. W tym obszarze dokonaliœmy istotnego postêpu.
Kategoryzacja Wydzia³ów potwierdzi³a poziom poprzedni lub
awansowa³a WWA i WNS. Ta ocena prze³o¿y³a siê na
dwukrotnie wiêksz¹ (w porównaniu z dotacj¹ opart¹ na
poprzedniej kategoryzacji) dotacjê na dzia³alnoœæ statutow¹.
Niezbêdnym wyznacznikiem intensywnoœci badañ jest
wzrost liczby grantów pozyskiwanych w konkursach KBN/
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NCN. Tylko w ubieg³ym roku by³o to: 17 projektów na kwotê
ok. 2 mln z³. Dla porównania, za obu kadencji mego
poprzednika tj. w okresie 6-ciu lat by³o to: 14 projektów.
Uzyskaliœmy uprawnienie do nadawania stopnia doktora
w dyscyplinie literaturoznawstwo. W tym zakresie postêp
jest mniejszy od spodziewanego.

Oferta studiów
Uruchomiliœmy po raz pierwszy w Uczelni studia

doktoranckie w dyscyplinie historia, a od nowego roku
akademickiego tak¿e w dyscyplinie literaturoznawstwo.
Studia magisterskie w zakresie politologii i wychowania
fizycznego, grafiki i malarstwa zaœ licencjackie w zakresie
in¿ynierii bezpieczeñstwa, biologii , pracy socjalnej oraz
turystyki i rekreacji. Ju¿ w tej rekrutacji przeprowadzimy
nabór na studia magisterskie w zakresie germanistyki
i anglistyki. Zawiesiliœmy nabory na kierunki licencjackie:
instrumentalistykê oraz edukacji techniczno-informatycznej.
A tak¿e nabór na magisterskie studia w zakresie informatyki.
Mimo poszerzenia oferty, liczba studentów spad³a o ok. 2000
(z ok. 9000 do 7000) po po³owie na studiach stacjonarnych
i zaocznych. Rozwinêliœmy akcjê zapraszania profesorów
zagranicznych, aby poszerzyæ ofertê wyk³adów w jêzykach
obcych.

Finanse
Spadek liczby studentów ma konsekwencjê w postaci

spadku dochodów Uczelni: 2,5 mln dotacji i ok. 4 mln
czesnego na studiach zaocznych. To wymusza oszczêd-
noœci. Czêœæ ubytku pokryliœmy w drodze oszczêdnoœci
eksploatacji obiektów, czêœæ - drog¹ pozyskiwania dodatko-
wych dotacji, ale konieczne by³y tak¿e oszczêdnoœci ka-
drowe. W ci¹gu kadencji liczba pracowników zmniejszy³a
siê o ok. 50 (po po³owie w pionie administracyjnym i nauko-
wym). Dotkliwym ciosem by³ wyrok s¹dowy orzekaj¹cy
odszkodowanie w kwocie ok. 2 mln z³ za u¿ytkowanie
budynku przy ul. Jasnogórskiej. Wyp³ata tej kwoty ograni-
czy³a œrodki na rozwój Uczelni. Mimo tych problemów
wstêpny bilans bud¿etu za rok 2011 jest na minimalnym
plusie. Ale stabilizacji finansowej nadal nie osi¹gnêliœmy.

Jak widzê przysz³oœæ Uczelni
W ci¹gu nastêpnej Kadencji powinien powstaæ Uniwer-

sytet specjalistyczny (przymiotnikowy). Oprócz istniej¹cych
3 uprawnieñ doktoryzowania winniœmy uzyskaæ uprawnie-
nia w dyscyplinach: sztuki piêkne, chemia, jêzykoznawstwo.

Chemia i sztuki piêkne ju¿ dziœ spe³niaj¹ wymogi do
uzyskania uprawnieñ (na poziomie minimum wymagañ
habilitacyjnych).

Jêzykoznawstwo winno je spe³niæ do koñca przysz³ego
roku akademickiego. Spodziewam siê te¿, ¿e literaturo-
znawstwo przymierzy siê do uprawnieñ habilitacyjnych.

Finanse
Spadaj¹ce przychody uczelni s¹ pochodn¹ zmniejszenia

liczby studentów. Analizy wskazuj¹, ¿e zmieniona oferta
pozwoli ustabilizowaæ liczebnoœæ studentów. Mam tu na
myœli podniesienie kierunku filologii obcych do poziomu
studiów magisterskich, utworzenie kierunku fizjoterapia czy
te¿ studia doktoranckie z zakresu literaturoznawstwa. Coraz
bardziej istotnym strumieniem finansowania s¹ konkursy
na finansowanie badañ naukowych, dydaktycznych czy te¿
spo³ecznych. Polityka promuj¹ca pozyskiwanie finansów
w konkursach bêdzie kontynuowana. W trakcie mego
spotkania z marsza³kiem województwa (22 marca br.) uda³o
siê Go przekonaæ do finansowego wsparcia Uczelni.
Deklaracja Marsza³ka opiewa na 1/2 mln z³. rocznie w ci¹gu
3-4 lat. Rozpoczêciem zabiegi o podobny program wsparcia
ze strony Miasta Czêstochowy

Studenci
Kontynuacja polityki poszanowania dla autonomii

samorz¹du, d¹¿enia do podniesienia rangi Uczelni i tym
samym rangi dyplomu, zwiêkszenie oferty wyk³adów
w jêzykach obcych poprzez rozszerzenie akcji zapraszania
profesorów zagranicznych. Zmiana oferty dydaktycznej
Uczelni o kierunki zwi¹zane z naukami o zdrowiu (fizjo-
terapia, pielêgniarstwo), dyscyplinami spo³ecznymi i huma-
nistycznymi. Zamierzam rozszerzyæ program zapraszania
profesorów zagranicznych z wyk³adami dla naszych stu-
dentów.

Kadra
Kontynuacja dotychczasowej polityki kadrowej, zgoda

na dodatkowe zatrudnienie (chyba, ¿e oceny pracy naukowej
nie wypadn¹ pozytywnie).

Nacisk na zatrudnienie profesorów w specjalnoœciach
strategicznych prowadz¹cych do struktury uniwersyteckiej.
W obecnym statucie zatrudnienie adiunktów zosta³o
uregulowane w korzystny dla nich sposób. W przypadku
okresowych ocen pozytywnych nie przewiduje dzia³añ
przyœpieszaj¹cych okresy rotacji adiunktów. Kontynuacja
polityki preferencji dla osób uzyskuj¹cych granty na badania
naukowe.

Budynki
Po oddaniu WNS nie planujê du¿ych inwestycji w nowe

budowle, kontynuowane bêd¹ prace modernizacyjne
w starszych budynkach w tym DS „Skrzat”, sieæ tele-
informatyczn¹, pracownie, wyposa¿enie sieci bibliotek.

dr hab. in¿. Zygmunt B¹k, prof. AJD
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WYBORY

SYLWETKI PROREKTORÓW AJD
NA KADENCJĘ 2012-2016

Prorektor ds. Nauki
Akademii im. Jana D³ugosza
prof. dr hab. Józef Drabowicz

Pochodzi z Dzia³oszyna. W 1969 roku ukoñczy³ studia z tytu³em magistra
chemii na Wydziale Matematyki, Fizyki i Chemii Uniwersytetu £ódzkiego
i rozpocz¹³  pracê w Centrum Badañ Molekularnych Polskiej Akademii Nauk
w £odzi. W 1975 roku w Instytucie Chemii Organicznej PAN w Warszawie
obroni³ doktorat, którego promotorem by³ prof. dr hab. Marian Miko³ajczyk,
po czym odby³ sta¿ podoktorski na Uniwersytecie w Tukuba w Japonii – jako
stypendysta The Japan Society for the Promotion of Sciences. W 1987 roku
habilitowa³ siê na Wydziale Matematyki, Fizyki i Chemii Uniwersytetu £ódzkiego.
W latach 1989-1990 pracowa³ na Uniwersytecie Vanderbilta w Nashville
w Stanach Zjednoczonych jako „research associate”. W 1998 roku otrzyma³
tytu³ profesora. Od roku 2001 kieruje tam Laboratorium Stereochemii
w Zak³adzie Chemii Heteroorganicznej, CBMiM PAN w £odzi. Rok póŸniej
jako profesor zwyczajny rozpocz¹³ pracê w Katedrze Chemii Organicznej,
Instytutu Chemii i Ochrony Œrodowiska Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie. Prorektor prof. dr. hab. Józef Drabowicz podczas swojej
wieloletniej pracy naukowej odby³ wielokrotnie sta¿e naukowe w uniwersy-

tetach m.in. w: Berlinie, Reims, Mediolanie, Bolonii, Budapeszcie, Kopenhadze, Sheffield, Tokio, Hiroszimie i Gent. Pe³ni³
funkcjê sekretarza, a nastêpnie przewodnicz¹cego Sekcji Chemii Heteroorganicznej Polskiego Towarzystwa Chemicznego.
Obecnie jest edytorem 39 tomu „Science of Synthesis – update” i cz³onkiem Kolegiów Redakcyjnych Green and Sustainable
Chemistry i ISNR Organic Chemistry. W Akademii im. Jana D³ugosza pracuje od 2002 roku. W latach 2008-2012 pe³ni³
funkcjê prorektora ds. nauki.

Prorektor ds. Nauczania i Wychowania
Akademii im. Jana D³ugosza
dr hab. Eligiusz Ma³olepszy, prof. AJD

Urodzi³ siê w Rzekach Wielkich (powiat czêstochowski). Po
ukoñczeniu Pañstwowego Technikum Rolniczego w Dobry-
szycach w 1983 roku odby³ zasadnicz¹ s³u¿bê wojskow¹, po
czym rozpocz¹³ studia w Zamiejscowym Wydziale Wychowania
Fizycznego w Bia³ej Podlaskiej Akademii Wychowania Fizycznego
w Warszawie. W okresie studiów by³ zawodnikiem sekcji
podnoszenia ciê¿arów AZS AWF Bia³a Podlaska. Studia ukoñczy³
w 1989 roku, otrzymuj¹c tytu³ magistra wychowania fizycznego
i trenera II klasy w zakresie podnoszenia ciê¿arów. W tym samym
roku rozpocz¹³ pracê w Zak³adzie Kultury Fizycznej w Wy¿szej
Szkole Pedagogicznej w Czêstochowie na stanowisku asystenta. W 1992 roku zosta³ wszczêty jego przewód doktorski
z zakresu historii kultury fizycznej w Akademii Wychowania

Fizycznego w Katowicach. Po obronie doktoratu w 1995 roku kontynuowa³ pracê naukowo-dydaktyczn¹ jako adiunkt
w Zak³adzie Kultury Fizycznej WSP w Czêstochowie. W marcu 2006 r. Centralna Komisja do Spraw Stopni i Tytu³ów
zatwierdzi³a uchwa³ê Rady Wydzia³u Wychowania Fizycznego Akademii Wychowania Fizycznego im. Eugeniusza
Piaseckiego w Poznaniu o nadaniu stopnia naukowego doktora habilitowanego nauk o kulturze fizycznej w zakresie
historii kultury fizycznej. Jest cz³onkiem kilku towarzystw naukowych: m.in. zarz¹du Sekcji Historii Polskiego Towarzystwa
Naukowego Kultury Fizycznej; Ludowego Towarzystwa Naukowo-Kulturalnego. W latach 2008-2012 pe³ni³ funkcjê
prorektora ds. nauczania i wychowania AJD.
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Prorektor ds. Rozwoju
Akademii im. Jana D³ugosza
dr hab. Anna Wypych-Gawroñska, prof. AJD

Anna Wypych-Gawroñska reprezentuje dziedzinê nauk humanistycznych,
dyscyplinê literaturoznawstwo. Doktoryzowa³a siê i habilitowa³a na Uniwersy-
tecie Jagielloñskim w Krakowie. Specjalizuje siê w historii teatru i dramatu.
Prowadzi badania o charakterze interdyscyplinarnym. Zrealizowa³a 2 projekty
naukowe finansowane w drodze konkursowej przez Ministerstwo Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego:

1. Literatura w operze. Adaptacje dramatyczno-muzyczne utworów
literackich w Polsce do roku 1918 (projekt w ramach dyscypliny nauk
o literaturze);
2. Warszawski teatr operowy i operetkowy w latach 1880-1915 (projekt
w ramach dyscypliny nauk o sztuce);

Obecnie realizuje projekt pt. Muzyka w polskim teatrze dramatycznym do
1918 roku w konkursie OPUS finansowanym przez Narodowe Centrum Nauki
(projekt w zakresie teatrologii i sztuk performatywnych).

Jest cz³onkiem kilku towarzystw naukowych, przede wszystkim
Polskiego Towarzystwa Historyków Teatru w Warszawie, Towarzystwa Literackiego im. Adama Mickiewicza
w Czêstochowie, a tak¿e Société Internationale d’Histoire Comparée du Théâtre, de l’Opera et du Ballet (Pary¿, Sorbona).

Wspó³pracuje przy realizacji projektów badawczych z naukowcami z polskich i zagranicznych uczelni (Uniwersytet
Jagielloñski, Uniwersytet Poznañski, Uniwersytet Wiedeñski, Uniwersytet w Sztokholmie, Uniwersytet w Hradec Kralove),
a tak¿e z instytucjami nauki, kultury i edukacji w Czêstochowie i w kraju (Teatr im. Adama Mickiewicza, Muzeum Czê-
stochowskie, Biblioteka Publiczna im. W³adys³awa Biegañskiego, w której od 3 lat organizuje dzia³ania promocyjne zatytu-
³owane „Akademia w Bibliotece”, Samorz¹dowy Oœrodek Doskonalenia w Czêstochowie, Teatr Wielki Opera Narodowa
w Warszawie, Instytut Jerzego Grotowskiego we Wroc³awiu). Wchodzi w sk³ad zespo³u realizuj¹cego na Uniwersytecie
Poznañskim projekt Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego poœwiêcony twórczoœci muzycznej i dzia³alnoœci teatralnej
Stanis³awa Moniuszki.

Jest autork¹ 4 monografii, redaktork¹ 6 prac wieloautorskich oraz autork¹ ponad 50 publikacji, w tym artyku³ów
w czasopismach z listy ERIH („Pamiêtnik Teatralny”, „Muzyka”), z listy Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
(m.in. „Res Facta Nova”) oraz biogramów w Polskim S³owniku Biograficznym. Bra³a udzia³ w kilkudziesiêciu konferencjach
naukowych w Polsce i za granic¹.

W mijaj¹cej kadencji 2008-2012 by³a Prodziekanem ds. Nauki Wydzia³u Filologiczno-Historycznego Akademii im.
Jana D³ugosza w Czêstochowie.

Za ksi¹¿kê Lwowski teatr operowy i operetkowy w latach 1872-1918 otrzyma³a nagrodê „Teatralna Ksi¹¿ka Roku
1999” przyznan¹ przez Polsk¹ Sekcjê Miêdzynarodowego Instytutu Teatralnego.

WYBORY WŁADZ DZIEKAŃSKICH
23 maja odby³y siê wybory dziekanów, którzy bêd¹ od wrzeœnia kierowaæ
wydzia³ami w AJD.

Oto wyniki:

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny – dr hab. Agnieszka Czajkowska, prof. AJD,

Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy – dr hab. Janusz Kapuœniak, prof. AJD,

Wydzia³ Pedagogiczny – dr hab. Gra¿yna Ryga³, prof. AJD,

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych – dr hab. Romuald Derbis, prof. AJD,

Wydzia³ Wychowania Artystycznego – dr hab. Robert Gawroñski, prof. AJD.

Gratulujemy!
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Działalność naukowa

NAUKA KLUCZEM DO ROZWOJU
Rozwój badañ naukowych to jeden z prio-

rytetów polityki rozwoju uczelni realizowanej przez Rektora
Zygmunta B¹ka. W trakcie koñcz¹cej siê kadencji spo³ecz-
noœæ akademicka naszej Akademii zanotowa³a spore sukcesy.
Cieszy równie¿ fakt, ¿e pracownicy AJD anga¿uj¹ siê
w organizacjê coraz wiêkszej liczby konferencji naukowych
o zasiêgu krajowym i miêdzynaro-dowym. Na szczególne
podkreœlenie zas³uguje wzrost liczby zakoñczonych sukce-
sem aplikacji grantowych w ramach ostatnich konkursów
og³aszanych przez KBN i pierwszych konkursów NCN. Jest
to bardzo istotne ze wzglêdu na fakt, ¿e likwidacji uleg³a
pula funduszy na tzw. badania w³asne.

W ramach funduszy statutowych blisko 1,3 mln z³otych
w 2011 roku i ponad 1,2 mln z³otych w  roku bie¿¹cym, to
kwoty jakie AJD uzyska³a na dzia³alnoœæ naukow¹. To
znacznie wiêcej ni¿ w roku 2009, gdzie  mieliœmy 620 tys.
nieca³e  500 tys. z³otych w 2010 roku.

– Potrzeba istotnego wzrostu liczby aplikacji granto-
wych wi¹¿e siê ze zmianami w systemie finansowania nauki
polskiej – t³umaczy prof. Józef Drabowicz, prorektor ds.
nauki AJD. – Ministerstwo zdecydowa³o siê na inny podzia³
funduszy. Dlatego cieszy nas, ¿e najbardziej nowatorskie

i ambitne projekty badawcze z regu³y nara¿one s¹ na
trudnoœci realizacyjne, mog¹ byæ finansowane w systemie
grantowym.

Równie¿ na tym polu przez ostatnie cztery lata zaobser-
wowany zosta³ znaczny postêp. Z nielicznych  6 grantów
w 2009 roku (opiewa³y na sumê nieco ponad 370 tys.
z³otych) do a¿ 23 projektów (w 2012 roku), w których nasi
akademicy uzyskali ponad 1,130 mln z³otych. Warto
odnotowaæ, ¿e w ubieg³ym roku uzyskana kwota, to blisko
milion z³otych (w 28 projektach). Jak dot¹ d to najlepszy
wynik w historii AJD. Liderami wœród staraj¹cych siê
o projekty s¹ pracownicy Wydzia³u Matematyczno-
Przyrodniczego. Cieszy fakt, ¿e o granty staraj¹ siê jednak
wszystkie Wydzia³y. To jednak nie wszystko. Warto zazna-
czyæ, ¿e liczba tegorocznych grantów mo¿e jeszcze ulec
powiêkszeniu. W po³owie czerwca NCN og³osi komu przyz-
na œrodki na finansowanie projektów. Pracownicy AJD z³o-
¿yli 40 projektów. Licz¹ na pozytywne decyzje. Warto
doliczyæ do tego projekty miêdzynarodowe realizowane
wspólnie z partnerami zagranicznymi. Projekty realizowane
s¹ w ramach programów: Polonium, LLP Gruntvig, LLP
Erasmus, LLP Leonardo da Vinci. Informacje na ich temat
mo¿na znaleŸæ na stronie internetowej AJD w zak³adce
„wspó³praca miêdzynarodowa”.

Przyby³o równie¿ konferencji naukowych. W ubieg³ym
roku zorganizowano ich a¿ 27 (w tym roku do po³owy
kwietnia 4). Znacz¹cy jest wzrost konferencji o randze
miêdzynarodowej. Dla porównania w 2009 roku by³o ich 8,
w ubieg³ym a¿ 19.

Rosn¹cej liczbie grantów i konferencji naukowych
towarzyszy systematyczny  rozwój kadry odzwierciedleniem
którego jest zdobywanie przez pracowników naukowo-
dydaktycznych kolejnych stopni i tytu³ów naukowych.

– To pozwoli³o na systematyczny wzrost liczby nauczy-
cieli akademickich w ró¿nych grupach. Poczynaj¹c od dokto-
rów, poprzez samodzielnych pracowników naukowo-dydak-
tycznych, a¿ po profesorów tytularnych – zauwa¿a prof.
Józef Drabowicz.

AKUSTYCZNIE
NA FIZYCE

Komora bezechowa oraz pomieszczenie pog³osowe,
to dwa nowo oddane do u¿ytku laboratoria wybudowane
na potrzeby specjalnoœci akustyka i realizacja dŸwiêku.
Specjalnoœæ jest realizowana na kierunku fizyka. Pomieszcze-
nia bêd¹ wykorzystywane w celach naukowych i dydaktycz-
nych. – Pomieszczenie pog³osowe to takie, w którym poziom
ciœnienia akustycznego po wzbudzeniu fali dŸwiêkowej
utrzymuje siê przez d³u¿szy czas – w naszym laboratorium
czas pog³osu wynosi 5000 ms – mówi dr Rafa³ Miedziñski,
z Instytutu Fizyki AJD. – W tym pomieszczeniu mo¿na
wykonywaæ pomiary izolacyjnoœci akustycznej, wspó³czyn-
nika rozproszenia dŸwiêku, wspó³czynnika poch³aniania
dŸwiêku oraz poziomu mocy akustycznej.

Drugie laboratorium to komora bezechowa, której zada-
niem jest stworzenie warunków swobodnego pola akustycz-
nego. Do tego celu s³u¿¹ specjalnie zaprojektowane kliny
z pianki silnie poch³aniaj¹cej dŸwiêk. Adaptacje akustyczn¹
tego pomieszczenia wykona³a wspó³pracuj¹ca z Instytutem
Fizyki firma APAMA Acoustic Projekt. W przypadku tego
pomieszczenie czas pog³osu jest bliski zeru a poziom t³a
akustycznego wynosi do 3dB w ci¹gu dnia i jest bliski zeru
w porze nocnej. W obu pomieszczeniach realizowane bêd¹
przedmioty z elektroakustyki, technik przetwarzania i zapisu
dŸwiêku, technologii realizacji dŸwiêku oraz akustyki wnêtrz.
Pomieszczenia s³u¿yæ bêd¹ równie¿ ko³u naukowemu „Mi³oœ-
ników akustyki”, które powstaje z inicjatywy studentów.
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45-te Seminarium Wydzia³u Matematyczno-
Przyrodniczego Akademii Jana D³ugosza odby³o siê 21
marca 2012 r. Wyk³ad Grafen – materia³ przysz³oœci?
przedstawi³ Cz³onek rzeczywisty Polskiej Akademii Nauk,
Laureat Medalu Mariana Smoluchowskiego 2007, Prof. dr
hab. Robert R. Ga³¹zka, Instytut Fizyki Polskiej Akademii
Nauk, Warszawa

Otwieraj¹c Seminarium przedstawi³em sylwetkê

Profesora Roberta R. Ga³¹zki. Profesora Robert R. Ga³¹zka
ma ponad 230 publikacji, cytowañ za okres 1974–2000,
3524, obecnie ponad 4000. 10 prac cytowanych ponad 100
razy. Wypromowanych doktorów 16. Indeks h=32.
Specjalnoœæ fizyka materii skondensowanej; pó³przewodniki,
magnetyki, pó³przewodniki pó³magnetyczne, fizyka wzrostu
kryszta³ów. Doda³em, ¿e Profesor Ga³¹zka jest twórc¹
jednych z pierwszych eksperymentów przeprowadzonych
w kosmosie. Doœwiadczenia te, pod nazwami Syrena 1
i Syrena 2 przeprowadzi³ na stacji kosmicznej Salut 6
pierwszy polski kosmonauta Miros³aw Hermaszewski ze
swoim radzieckim koleg¹ Piotrem Klimukiem. Eksperyment
Syrena 3 przeprowadzili kosmonauci radzieccy równie¿ na
stacji Salut 6. Doda³em, ¿e ponad dwadzieœcia lat po locie,
Amerykanie, na w³asny koszt, zaprosili Profesora Ga³¹zkê
do wyg³oszenia wyk³adu w Stanach Zjednoczonych o ekspe-
rymentach Syrena. Profesor Ga³¹zka, rozpoczynaj¹c wyk³ad
nawi¹za³ do moich s³ów i powiedzia³, ¿e Amerykanie od
pocz¹tku interesowali siê eksperymentami Syrena i pierwsze
wyk³ady mia³ na ten temat ju¿ w roku 1978.

SEMINARIUM WYDZIAŁU
MATEMATYCZNO-PRZYRODNICZEGO

NAUKOWO
W ŚWIERKU

Od 2003 roku uczniowie I LO im. J. S³owackiego
w Czêstochowie regularnie uczestnicz¹ w projekcie
wycieczek programowych do reaktora Maria w Œwierku.
Pomys³odawc¹ wyjazdów do Instytutu Badañ J¹drowych
w Œwierku by³a El¿bieta ̄ o³yniak-Rogowska – nauczycielka
chemii naszej szko³y, absolwentka AJD w Czêstochowie,
która po raz pierwszy, bêd¹c na studiach, mia³a okazjê
zwiedzaæ reaktor badawczy Maria w Œwierku.

Razem z nauczycielami fizyki mgr Katarzyn¹ Tazbir
i mgr Jackiem Wiewiórowskim postanowili zapoznaæ swoich
uczniów z energi¹ j¹drow¹. G³ównym celem projektu by³o
szerzenie wiedzy o promieniotwórczoœci, o jej zastosowaniu.
W efekcie nauczyciele fizyki i chemii postanowili przygo-
towaæ cykl wycieczek programowych dla klas o profilu
biologia–chemia–fizyka. Uczniowie ju¿ w szkole na zajêciach
z fizyki i chemii zapoznawani s¹ z tematyk¹ fizyki j¹drowej.
Zajêcia te maj¹ na celu przygotowanie ich do spotkania
z reaktorem j¹drowym.

Projekt okaza³ siê bardzo interesuj¹cy, a m³odzie¿
chêtnie siê w niego zaanga¿owa³a. Aby dotrzeæ na czas do
Œwierku uczestnicy wycieczki gotowi s¹ spotkaæ siê
o 3 nad ranem. Na miejscu nad przed bram¹ Instytutu

jesteœmy o godzinie 8. Oko³o pó³ godziny trwaj¹ sprawy
organizacyjne – przepustki, specjalne identyfikatory.
Wchodzimy na teren Instytutu, gdzie w Dziale Nauczania
witaj¹ nas znajomi pracownicy: mgr Ewa Droste, prof .dr
hab. Ludwik Dobrzyñski. Rozpoczynaj¹ siê wyk³ady pana
profesora, a uczniowie ch³on¹ wiedzê z otwartymi ustami.
Po wyk³adach chwila przerwy. Czekamy na najwa¿niejszy
moment. Pracownik prowadzi nas do drugiego budynku.
Przechodzimy przez bramki, nastêpnie zak³adamy ochronne
fartuchy, wchodzimy po schodach, a dalej przechodzimy
przez halê i stajemy przez drzwiami z napisem Rozruch.
Mo¿e je otworzyæ tylko pracownik do tego upowa¿niony,
wchodzimy do pomieszczenia przypominaj¹cego windê -
tylko œciany jakby trochê grube. Jedne drzwi za nami,
a przed nami kolejne, za którymi kryje siê reaktor. S³ychaæ
g³osy uczniów, trochê zdziwionych, zaskoczonych. Wielu
z nich pyta: czy to ju¿ tu? Wchodzimy dalej po schodach,
jesteœmy jakby na pok³adzie statku, obok nas kolo ratunkowe
z napisem „Maria”. Oprowadzaj¹cy nas pracownik
„otwiera” pok³ad. Widzimy taflê wody, a na samym dnie
promienie œwietlne. Jedna z uczennic mówi: „O rety s¹
seledynowe.” Ktoœ jej odpowiada: „Wczoraj by³y ró¿owe”.
Robimy zdjêcia.

Na œcianach pomieszczenia prêty paliwowe. Rozma-
wiamy o reaktorze, uczniowie zadaj¹ pytania. Koñczymy
wizytê, wracamy t¹ sam¹ drog¹ przez podwójne drzwi. Na

Profesor Robert R. Ga³¹zka w towarzystwie
mgr Katarzyny Tazbir i dr. Wojciecha Gruhna,
fot.: L. Goetting
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Streszczenie wyk³adu przygotowane przez Profesora
Ga³¹zkê:

W 2010 r. A. Geim i K. Novoselov otrzymali Nagrodê
Nobla za „prze³omowe eksperymenty dotycz¹ce grafenu”.
Grafen jest alotropow¹ odmian¹ wêgla, dwuwymiarow¹
monowarstw¹, w której atomy wêgla tworz¹ sieæ podobn¹
do plastra miodu. Wiele w³asnoœci grafenu: elektryczne,
optyczne, cieplne, mechaniczne itp. s¹ wyj¹tkowe w odnie-
sieniu do innych powszechnie u¿ywanych materia³ów.
W wyk³adzie zostan¹ omówione niektóre w³asnoœci grafenu,
jego struktura energetyczna, niektóre sposoby otrzymywania
oraz perspektywy wykorzystania tego materia³u w elektro-
nice i innych obszarach techniki i technologii. (Robert R.
Ga³¹zka)

W czasie wyk³adu Profesor wyœwietli³ wzory i wyjaœni³
je szczegó³owo to, by mogli je bêd¹cy na sali licealiœci.
Licealistów z I LO im Juliusza S³owackiego zaprosi³em po
uzyskaniu zgody Profesora Ga³¹zki. Na zakoñczenie Pro-
fesor Ga³¹zka powiedzia³, jakie problemy natury fizycznej
i technicznej stoj¹ na przeszkodzie, by grafen sta³ siê
materia³em przysz³oœci, wyjaœniaj¹c dlaczego w tytule
postawi³ znak zapytania.

Po wyk³adzie podziêkowa³em Profesorowi za wyk³ad
i doda³em, ¿e dziêki Profesorowi Ga³¹zce dla oddzia³u
czêstochowskiego Polskiego Towarzystwa Fizycznego
rozpocz¹³ siê „z³oty” okres. We wrzeœniu 2007 roku na 39.
ZjeŸdzie Fizyków Polskich w Szczecinie Profesorowi Ga³¹z-

ce przyznano Medal Marian Smoluchowskiego bêd¹cy
najwy¿szym odznaczeniem Polskiego Towarzystwa
Fizycznego. Profesor Ga³¹zka w paŸdzierniku 2007 roku
mia³ wyk³ad na Seminarium Wydzia³u Matematyczno-
Przyrodniczego Akademii Jana D³ugosza. Rok przerwy
i paŸdziernik 2009 wyk³ad Laureata Medalu M. Smolu-
chowskiego 2007 Profesora Ga³¹zki, maj rok  2010 wyk³ad
Laureata Medalu M. Smoluchowskiego 2008 Profesora
Józefa Barnasia, 30 listopad rok 2011 wyk³ad Laureata
Medalu M. Smoluchowskiego 2010 Profesora Tomasza
Dietla i obecny wyk³ad  Laureata Medalu M. Smolu-
chowskiego 2007 Profesora Ga³¹zki. Cztery lata z rz¹du
wyk³ady Laureatów Medalu M. Smoluchowskiego to du¿o.
Wyjaœnienie Medal M. Smoluchowskiego przyzna-wany jest
przez  Polskie Towarzystwo Fizyczne tylko jeden na rok
dlatego liczba laureatów jest bardza w¹ska. I doda³em, „ale
na sali ma Pan Profesor kolegê. Polskie Towarzystwo
Chemiczne przyznaje w dziedzinie chemii organicznej medal
Stanis³awa Kostaneckiego od roku 1978. Iloœæ laureatów
wynosi tylko dwudziestu, pierwszy dla Profesora Mie-
czys³awa M¹kosza i najnowszy, w roku 2011 dla Profesora
Józefa Drabowicza, Prorektora ds. Nauki Akademii Jana
D³ugosza”. I z³o¿y³em Profesorowi Drabowiczowi po-
dziêkowanie za Jego pracê i Gratulacje za tak piêkn¹ na-
grodê, w swoim i jak s¹dzê wszystkich tu obecnych. Profe-
sor Drabowicz wsta³ i zada³ Profesorowi Ga³¹zce w ramach
dyskusji dwa pytania: „Czy wêglowodory poliaromatyczne
mod¹ byæ rozwa¿ane jako modele grafenu?” „Czy etylen
mo¿na wykorzystaæ do syntezy grafenu ze wzglêdu na
hybrydyzacjê wêgla?”. Profesor Ga³¹zka odpowiedzia³, ¿e
nie orientuje siê w tej dziedzinie natomiast jest to warte
rozpatrzenia. Pytanie zada³ tak¿e Rektor Akademii Jana
D³ugosza Profesor Zygmut B¹k. Autor sprawozdania
podziêkowa³ Profesorowi za tak dobre wyjaœnienie wzorów
i doda³, ¿e teoria Diraca, o której mówi³ Profesor Ga³¹zka
zawiera w sobie pojêcie spinu (w³asnego momentu pêdu)
elektronu, gdy w teorii Schrõdingera (równanie Schrõdin-

dole czeka na nas niespodzianka. Ka¿dy uczestnik wycieczki
musi przejœæ przez licznik  –M. Pomiar bêdzie dok³adny
wówczas, gdy stoimy bardzo spokojnie w czymœ, co
przypomina szafê. Rêce wk³adamy do „szufladek”, trzeba
pamiêtaæ, aby nie ruszaæ wtedy palcami, poniewa¿ pomiar
nie bêdzie wa¿ny. S³yszymy przestrogê:” Je¿eli ktoœ
w szufladkach bêdzie rusza³ palcami, to promienie mog¹ je
odci¹æ.” ̄ aden uczeñ nie œmie siê poruszyæ. PóŸniej w drodze
powrotnej nauczyciele t³umacz¹, dlaczego nie wolno by³o
siê poruszaæ, staraj¹ siê równie¿ wyjaœniæ, ¿e by³ to po prostu
¿art naukowców. Wszyscy siê œmiej¹.

Dzieñ pe³en wra¿eñ, ale to jeszcze nie koniec. Byle
przespaæ noc, a jutro kolejne atrakcje. Rano uczniowie
podzieleni na grupy dwu – osobowe wchodz¹ do
laboratorium. Ka¿da grupa ma przypisane æwiczenie, musi
dokonaæ pomiaru, opracowaæ wyniki, a póŸniej
zaprezentowaæ æwiczenie na forum. To bardzo trudne dla
tych m³odych ludzi. Tym bardziej, ¿e prezentowaæ siê bêd¹
przed samym profesorem Ludwikiem Dobrzyñskim.
Pracownicy laboratorium zawsze chêtnie s³u¿¹ pomoc¹.
Z Instytutu wychodzimy oko³o godziny 14; nie ¿egnamy
siê, przecie¿ wrócimy tu ju¿ za rok.

Nauczyciele fizyki i chemii I LO im. J. S³owackiego
w Czêstochowie

Katarzyna Tazbir

Działalność naukowa

Profesor Robert R. Ga³¹zka w towarzystwie  JM  Rektora
AJD profesora Zygmunta B¹ka, fot.: L. Goetting
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gera) pojêcie spinu jest do³¹czane. Teoria Diraca jest teori¹
relatywistyczn¹ natomiast teoria Schrõdingera jest teori¹
nierelatywistyczn¹.

Na zakoñczenie poprosi³em mgr Katarzynê Tazbir
z I LO im. Juliusza S³owackiego, która przysz³a z licealistami
by opowiedzia³a o wycieczce, jak¹ rokrocznie organizuje
dla klasy o profilu matematyczno-przyrodnicznym do
Narodowego Centrum Badañ J¹drowych w Otwocku-
Œwierku, wraz z kole¿ank¹ fizyczk¹ i koleg¹ chemikiem
(wszyscy absolwenci Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej w Czê-
stochowie, obecnie Akademii Jana D³ugosza). Wyje¿d¿aj¹
autobusem o 3 w nocy, oko³o 9-tej zaczynaj¹ zwiedzanie
oœrodka. Na obejrzenie reaktora Maria potrzebuj¹ oko³o
godziny, nastêpnie laboratoria. Powrót do Czêstochowy oko³o
godziny 21-ej.

Profesor Ga³¹zka przyjecha³ z ¿on¹ we wtorek 20
marca dziêki czemu mogliœmy zwiedziæ tak zwan¹ zamkniêt¹
czêœæ Jasnej Góry to znaczy Bibliotekê, a wczeœniej skarbiec
pod kierunkiem ksiêdza, który nas oprowadza³.

Profesorowi Ga³¹zce dziêkuje za przyjazd z ¿on¹ i wy-
g³oszenie bardzo starannie przygotowanego i piêknie wyg³o-
szonego wyk³adu. Profesor Ga³¹zka jest cz³onkiem Centralnej
komisji do spraw stopni i tytu³ów naukowych i maa bardzo
du¿o obowi¹zków. Opisane Seminarium by³o tak¿e semi-
nariami Oddzia³u Czêstochowskiego Polskiego Towarzystwa
Fizycznego i za zgod¹ Profesora Ga³¹zki tak¿e seminariami
Oddzia³u Czêstochowskiego Polskiego Towarzystwa
Chemicznego.

Wojciech Gruhn

AKADEMIA W TELEWIZJI
Telewizja Katowice odwiedzi³a Akademiê im. Jana

D³ugosza w Czêstochowie ( 16 marca). Dziennikarzy
interesowa³y inwestycje Uczelni, szczególnie te które s¹ sfinanso-
wane ze œrodków Unii Europejskiej (a w³aœnie budynek WNSu
jest budowany ze œrodków Europejskiego Funduszu Rozwoju
Regionalnego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego
Województwa Œl¹skiego na lata 2007-2013). W zdjêciach do
programu udzia³ wziêli: JM Rektor AJD prof. Zygmunt B¹k,
zastêpca Kanclerz ds. Inwestycji Maria Róg oraz kierownik
Biura Projektów Europejskich Marta Sidyk.

Zdjêcia zosta³y wykorzystane do przygotowania programu
zatytu³owanego „S³ownik polsko-europejski” pod redakcj¹
Grzegorza Barañskiego. Audycja zosta³a wyemitowana na
antenie Telewizji Katowice 21 marca.

Pismo Res Academicae wydaje Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie za zgod¹ JM Rektora.
Redaktor naczelny: Marek Makowski; Projekt i ³amanie komputerowe: Adrianna Sarnat-Ciastko;
Korekta: Andrzej Miszczak; Ok³adka: fot. arch.; Drukarnia: Agencja Reklamowa TOP Agnieszka

£uczak, 87-800 W³oc³awek, ul. Toruñska 148; Nak³ad: 300 egz. bezp³atnych.
Artyku³y niepodpisane: Marek Makowski; Adres Redakcji: ul. Waszyngtona 4/8,

42-217 Czêstochowa, e-mail: m.makowski@ajd.czest.pl

Czekamy na wypowiedzi, sugestie, materia³y. Zastrzegamy sobie prawo skracania i adiustacji tekstów. Czytelniku, opinii autorów nie nale¿y identyfikowaæ
ze stanowiskiem Kierownictwa Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie ani pogl¹dami Redakcji.
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WYZWANIA DLA EUROPEJSKIEGO PRAWA
31 stycznia 2012 roku w sali Senatu

Europejskiego Uniwersytetu Viedrina (EUV) we
Frankfurcie (Oder) oby³a siê seria wyk³adów poœwiêcona
„Europejskiemu prawu prywatnemu jako wyzwaniu dla
polskiego i niemieckiego porz¹dku prawnego”. G³ównymi
organizatorami wyk³adów oraz prezentacji ksi¹¿ki byli:
Katedra Polskiego i Europejskiego Prawa Prywatnego oraz
Komparatystyki Prawa (EUV), przy wspó³pracy z: Grup¹
Badawcz¹ Europejskiego Prawa Prywatnego i Prawa
Porównawczego (AJD), Centrum Interdyscyplinarnych
Studiów Polonoznawczych (EUV) oraz Frankfurckim
Instytutem Prawa Unii Europejskiej FIREU (EUV).

Spotkanie rozpoczê³o siê wyst¹pieniami otwieraj¹cymi,
których autorami byli kolejno: Prof. Dr Arkadiusz Wudarski,

jako przewodnicz¹cy i organizator wyk³adów oraz Dziekan
EUV Prof. Dr. Matthias Pechstein, który przywita³ serdecznie
wszystkich zgromadzonych uczestników na sali.

Czêœæ merytoryczn¹ serii wyk³adów otworzy³ Prof.
Dr Arkadiusz Wudarski, prezentuj¹c zebranym - jako gospo-
darz spotkania - formê wyk³adów, która zosta³a podzielona
na wyk³ady dwóch wybitnych Profesorów oraz na prezenta-
cjê ksi¹¿ki, która stanowi podsumowanie polsko-niemieckiej
konferencji prawniczej (DPJT). Konferencja ta zosta³a
zorganizowana we wrzeœniu 2010 r. na Uniwersytecie
w Osnabrück przez European Legal Studies Institute (ELSI)
i Akademiê im. Jana D³ugosza w Czêstochowie (AJD).

Seriê wyk³adów rozpocz¹³ Prof. Dr W. Dajczak (UAM),
który wyg³osi³ referat, dotycz¹cy rozwoju prawa prywatnego
w Europie. Prelegent dokona³ porównañ: pojêcia rzeczy w
prawie polskim i niemieckim oraz zasady kauzalnoœci na
gruncie prawa polskiego i abstrakcyjnoœci na gruncie prawa
niemieckiego, które odnosz¹ siê do przeniesienia w³asnoœci
rzeczy. Autor wskaza³, ze polski porz¹dek prawny jest dobr¹
przestrzeni¹ badawcz¹, gdy¿ wczeœniej na terytorium Polski
obowi¹zywa³o prawo niemieckie, rosyjskie i austriackie.

Drugi wyk³ad zaprezentowa³ Prof. Dr P. Mankowski
(Uniwersytet w Hamburgu). Prelegent skupi³ siê na aktual-
nym rozwoju prawa prywatnego w EU. Wskaza³ na projekt
badawczy DCFR, jak równie¿ wspomnia³ o trudnoœciach,
na jakie napotykaj¹ harmonizacje przedsiêwziêcia, tj.: zbyt
szeroki zakres regulacji, czêsty kompromis, regulacje nie-
wystarczaj¹co szczegó³owe. Prof. Mankowski zwróci³ uwa-
gê, na ro¿ny charakter prawny poszczególnych instrumen-
tów harmonizacyjnych. Projekt badawczy DCFR, bêd¹cy
z za³o¿enia projektem kodeksu cywilnego dla Europy, zosta³
ograniczony w swoim zakresie do prawa umów, a nastêpnie
do umowy sprzeda¿y.

Kwestie poruszone przez prelegentów wzbudzi³y zainte-
resowanie wœród uczestników spotkania, które zaowocowa-
³o seri¹ pytañ, m. in. dotycz¹cych: koncepcji rozwoju prawa
prywatnego w Europie (pytanie zadane przez dr Leh-
manna); kszta³tu prawa prywatnego w Europie (Prof.
Stürner) oraz potrzeby jednolitego prawa prywatnego
w Europejskiego (mgr Barczewski).

Koniec spotkania zwieñczy³ referat mgra M. Badows-
kiego na temat projektów prowadzonych na Uniwersytecie
w Osnabrück, które jednoczeœnie s¹ zwi¹zane z Polsk¹. Pre-
legent przedstawi³ tak¿e tematykê i zagadnienia prezentowa-
nej ksi¹¿ki pt.: „Deutschland und Polen in der europäischen
Rechtsgemeinschaft“ Christian v. Bar/ Arkadiusz Wudarski
(red.).

Na zakoñczenie warto dodaæ, ¿e organizatorzy wyk³a-
dów zadbali o stworzenie klimatu, który umo¿liwi³ zacieœnie-
nie wiêzi i swobodn¹ wymianê podgl¹dów miêdzy uczestni-
kami spotkania. W konsekwencji mo¿e siê on przyczyniæ
do powstania idei, zorganizowania nowej serii wyk³adów.

Paulina Bieœ, Sebastian Stêpieñ

Działalność naukowa

EUROPA XXI WIEKU
2-3 lutego w Collegium Polonicum w S³u-

bicach odby³a siê konferencja naukowa pt.
„Europa XXI wieku. Europa i UE wobec kryzysu. Diagno-
zy, rozwi¹zania i scenariusze na przysz³oœæ” zorganizowana
przez Uniwersytet im. A. Mickiewicza w Poznaniu.
W konferencji wziêli udzia³ pracownicy Instytutu Nauk
Politycznych AJD w Czêstochowie: prof. Jerzy Sielski –
dyrektor INP, dr Jadwiga Hajduk i dr Ireneusz Kraœ.

W 17 panelach wyst¹pi³o oko³o 200 uczestników.
W dyskusjach zastanawiano siê, jaka mo¿e byæ przysz³oœæ
strefy euro. W najbli¿szym czasie ma byæ podpisany pakt,
który powinien pe³niæ funkcjê dyscyplinowania fiskalnego.
Zdaniem fachowców je¿eli nastêpuje uwspólnotowienie
d³u-gów greckich, w³oskich czy hiszpañskich w strefie
euro, to równie¿ powinniœmy  uwspólnotowiæ kulturê
dyscypliny.

G³êbsza integracja i jednomyœlnoœæ w sprawach finan-
sów UE okupione s¹ transferem suwerennoœci na szczebel
wspólnotowy - mówi dr Ireneusz Kraœ z INP AJD , uczest-
nik konferencji. - Utworzenie paktu fiskalnego, to próba
tworzenia unii fiskalnej - szkoda ¿e  pod presj¹ koniecznoœ-
ci gospodarczej, a nie wskutek œwiadomego planu poli-
tycznego. Martwi równie¿ brak pomys³u na wzrost
gospodarczy w strefie i UE, mo¿e to dodatkowo pog³êbiæ
deficyt i d³ug publiczny poszczególnych pañstw.

Ireneusz Kraœ
Od lewej: prof.
Roman Backer
Prezes Polskiego
Towarzystwa Nauk
Politycznych, dr
Ireneusz Kraœ INP
AJD , prof. Tadeusz
Wallas  Dziekan
Wydzia³u Nauk

Politycznych i Dziennikarstwa UAM w Poznaniu, fot.: arch.
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TENDENCJE I WYZWANIA
DORADZTWA ZAWODOWEGO

W dniach 19-20 kwietnia 2012 roku, Zak³ad Doradztwa Zawodowego zorganizowa³ Miêdzynarodow¹ Konferencjê
Naukow¹ pt. „Tendencje i wyzwania doradztwa zawodowego”. Konferencja po³¹czona by³a z obchodami 10 rocznicy
œmierci prof. Wandy Rachalskiej. Konferencjê rozpoczêto uroczyst¹ msz¹ œwiêt¹ w intêcji prof. Wandy Rachalskiej na
Jasnej Górze. Celem konferencji by³o przedstawienie obecnego stanu wiedzy na temat poradnictwa zawodowego, zarówno
w systemie edukacji, jak i rynku pracy. Przedstawiono zmiany, jakie zachodz¹ w systemie poradnictwa zawodowego oraz
jakie znaczenie odgrywa doradca zawodowy w planowaniu kariery zawodowej na ka¿dym etapie ¿ycia jednostki.
Zaprezentowano najnowsze trendy w doradztwie zawodowym oraz zabrali g³os praktycy w tej dziedzinie. Podjêto dyskusjê
w nastêpuj¹cych obszarach problemowych: dyskurs o przysz³oœci i rozwoju poradnictwa zawodowego; wybory edukacyjno
– zawodowej jednostki; interdyscyplinarnoœæ poradnictwa zawodowego; kompetencje i kwalifikacje wspó³czesnego doradcy
zawodowego; nowe nurty w doradztwie zawodowym; etyka w poradnictwie zawodowym; poradnictwo zawodowe
w praktyce kszta³cenie ustawiczne wobec rynku pracy; problemy grup ryzyka na rynku pracy. Oficjalnego otwarcia
Konferencji dokona³ Rektor Akademii im. Jana D³ugosza, prof. AJD dr hab. in¿. Zygmunt B¹k. Odczytem inauguruj¹cym
by³ odczyt prof. dr Bernd J. Ertelta „Poradnictwo zawodowe w pogl¹dach Profesor Wandy Rachalskiej a stan obecny”.

Wœród prelegentów niniejszej Konferencji by³ m. in. prof. zw. dr hab. Ryszard Parzêcki, który w swoim wyst¹pieniu
poruszy³ zagadnienie etycznych aspektów poradnictwa zawodowego. Prof. AJD dr hab. Jolanta Wilsz zaprezentowa³a
referat „Decyzje edukacyjno – zawodowe podejmowane przez uczniów w kontekœcie koncepcji sta³ych indywidualnych
cech osobowoœci”. Ciekawym wyst¹pieniem prezentuj¹cym innowacyjne narzêdzie Wieloaspektowa Ocena Predyspozycji
Zawodowych by³o wyst¹pienie dr Anny Paszkowskiej – Rogacz. WOPZ to nowoczesne narzêdzie on – line, którego za-
daniem jest wsparcie procesu doradczego. Prof. Ewa Wysocka z Uniwersytetu Œl¹skiego wyg³osi³a referat „Doradztwo
zawodowe w praktyce – model diagnozy osobopoznawczej i propozycje narzêdzi diagnostycznych oraz model dzia³ania
wspieraj¹cego rozwój zawodowy”, w trakcie którego przedstawi³a opracowany i udostêpniony spójny pakiet narzêdzi
diagnostycznych i materia³ów dydaktycznych wspomagaj¹cych proces rozpoznawania predyspozycji i zainteresowañ za-
wodowych uczniów w ramach realizowanego projektu „Proces tworzenia narzêdzi badawczych i materia³ów metodycz-
nych”. „Rozwijanie kompetencji kluczowych uczniów w kontekœcie planowania kariery zawodowej (na przyk³adzie projektu
„Uczeñ online”)” to prezentacja mgr Olgi £odygi. Celem przedstawionego projektu by³o rozwijanie umiejêtnoœci uczniów
w zakresie kompetencji kluczowych. O wdro¿eniu Indywidualnego Planu Dzia³ania w strukturach Powiatowego Urzêdu
Pracy w K³obucku, opowiedzia³a mgr Dorota Gmyrek. Nowoczesne podejœcie do zawodoznawstwa zaprezentowa³a dr
Krystyna Leliñska w wyst¹pieniu „Interaktywna Siec Zawodów jako podstawa planowania kariery (na przyk³adzie
komputerowego 102 zawody z przysz³oœci¹). Ostatnim wyst¹pieniem by³o wyst¹pienie mgr Kamili Olgi Stêpieñ Pt. „ Ja
te¿ mogê ale …”.  Niepe³nosprawnoœæ a praca? Szanse i zagro¿enia w polskiej perspektywie. W referacie zwróci³a uwagê
na stereotypy, aktywizacjê i integracjê spo³eczn¹ i zawodow¹ osób niepe³nosprawnych. Konferencjê podsumowa³ i zakoñczy³
Prof. Bernd Joachim Ertelt.

Patronat Medialny nad konferencj¹ objê³a Telewizja Orion (www.orion.pl).

£ukasz Bednarczyk

Komitet Naukowy Konferencji
Prof. zw. dr hab. Ryszard Parzêcki
Prof. UKSW dr hab. Adam Solak
Prof. AJD dr hab. Andrzej Gofrom
Prof. AJD dr Bernd Joachim Ertelt
Prof. AJD dr hab. Jolanta Wilsz
Prof. William E. Schultz
Prof. Wiaczes³aw Borysow
Doc. PaedDr. ThDr. Andrej Slodièka, PhD
PaedDr. ThDr. Monika Slodièkova, PhD
Prof. AJD dr hab. Danuta Marzec
Prof. AJD. Dr hab. Irena Motow
Dr Gertruda Wieczorek
Dr Daniel Kukla
Dr Dariusz D¹bek
Dr Joanna Górna

Komitet Organizacyjny
Dr Gertruda Wieczorek
Dr Daniel Kukla
Dr Joanna Górna
Mgr Karolina Kurek
Mgr £ukasz Bednarczyk
Sekretarz Konferencji
Mgr Wioleta Duda Fot.: arch.
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NIJOU CZYSZE MA, CZYLI PANI DOKTOR
NA DALEKIM WSCHODZIE

Dr Agnieszka Tomaszewska z Instytutu Fizyki AJD przez dwa i pó³ roku przebywa³a na sta¿u naukowym na
Dalekim Wschodzie. W Korei Po³udniowej i w stolicy Tajwanu mieœcie Tajpej ciê¿ko pracowa³a w nowo-
czesnych laboratoriach. Niemniej jednak znajdowa³a czas na to, aby poznawaæ jak¿e inn¹ od naszej,

kulturê, wierzenia i obyczaje Azjatów, a tak¿e uczy³a siê podstaw jêzyka chiñskiego i koreañskiego. Ponoæ
Europejczykowi nie jest ³atwo zrozumieæ mentalnoœæ i kult pracy ludzi Wschodu. £atwiej z jêzykiem, bo cho-

cia¿ jest trudny, to pani doktor ma na tym polu pewne osi¹gniêcia.

Marek Makowski: Co spowodowa³o, ¿e pojecha³a
pani na Daleki Wschód?
Dr Agnieszka Tomaszewska: Po obronie doktoratu
w Instytucie Fizyki AJD poczu³am pewien niedosyt.
Chcia³am zobaczyæ jak wygl¹da nauka w innych
oœrodkach akademickich na œwiecie. Korzystaj¹c ze
zbiegu okolicznoœci uda³o mi siê uzyskaæ kontakty
 z naukowcami koreañskimi. Pomyœla³am czemu nie?
- do odwa¿nych œwiat nale¿y. Po dope³nieniu
formalnoœci pojecha³am na sta¿ do Korei Po³udniowej.
Konkretnie, do Inha University w mieœcie Incheon
ko³o Seulu. Spêdzi³am tam rok.
I jakie wra¿enia? To prawda, ¿e Koreañczycy s¹
zapracowanym narodem?
Ca³kowicie zaskoczy³ mnie tamtejszy model ¿ycia.
Studenci i pracownicy uczelni spêdzaj¹ niemal¿e ca³y dzieñ
w laboratorium. Jeœli trzeba zostaj¹ w pracowniach do
pó³nocy, a nawet do rana. Uczelnia i kierownik zespo³u dba
nie tylko o organizacjê, pozyskiwanie funduszy i wydajnoœæ
pracy, ale i o to, by w grupie wspó³pracowników panowa³a
¿yczliwa i przyjazna atmosfera. W z³ym tonie le¿y jednak
wyra¿anie w³asnych opinii i komentarzy. Raz w miesi¹cu
szef zaprasza ca³y zespó³ badawczy do restauracji na wys-
tawny obiad. Tam jest miejsce na pogaduszki i prywatnoœæ.
To Koreañczycy w takim razie musz¹ byæ wydajni.
Z pewnoœci¹, gdy tak du¿o pracuj¹ maj¹ z tego wymierne
efekty.
Wspomnê, ¿e oprócz roku spêdzonego w Korei by³am jeszcze
póŸniej na sta¿u na Tajwanie. W zasadzie, to podobne
spo³eczeñstwa, dla których praca znajduje siê na szczycie
hierarchii wartoœci. Na wyniki prac naukowców czekaj¹
najwa¿niejsze firmy: elektroniczne, motoryzacyjne, che-
miczne... St¹d ogromne œrodki, jakie rz¹dy przeznaczaj¹ nie
tylko na kszta³cenie, ale te¿ rozwój badañ. Doskonale
wyposa¿one laboratoria i programy naukowe zapewniaj¹ do-
bre warunki pracy. St¹d tak wa¿na jest innowacyjnoœæ
i wynalazczoœæ. Pracownicy akademiccy maj¹ na swoim
koncie przynajmniej po kilka patentów. Tego oczekuj¹ od
nich nie tylko w³adze uczelni, ale te¿ jest dobrze postrzegane
wœród kolegów z pracy, znajomych i bliskich. To kwestia
presti¿u i skoku cywilizacyjnego, jakiego oba narody
doœwiadczy³y w ostatnich dekadach.
Czyli oni przez ca³y czas tylko pracuj¹?
Pracuj¹ du¿o, ale nie przez ca³y czas. W kontrakcie pra-

cownicy maj¹ np. zapisane, ¿e przys³uguj¹ im przerwy na
lunch. Ciekawostk¹ mo¿e byæ fakt, ¿e nie wszystkie grupy
zawodowe, a przynajmniej tylko nieliczne maj¹ emerytury!
W gronie szczêœliwych s¹ m.in. tajwañscy nauczyciele. By
jednak zostaæ pedagogiem trzeba byæ bardzo dobrym spe-
cjalist¹ w swojej dziedzinie i mieæ niebywa³e szczêœcie.
Wspomnê tutaj, ¿e studia na kierunku nauczycielskim nie
uprawniaj¹ od razu do pracy w jednostkach oœwiatowych.
Po ich zakoñczeniu przysz³y pedagog musi odbyæ pó³roczn¹
praktykê w szkole, za co nie tylko nie otrzymuje wynagro-
dzenia, a nawet wiêcej - musi zap³aciæ za przyjêcie na sta¿.
Potem, za ka¿dym razem staraj¹c siê o wakat w szkole musi
zdaæ bardzo trudny egzamin sprawdzaj¹cy wiedzê meryto-
ryczn¹, a tak¿e pomyœlnie wypaœæ na rozmowie kwalifi-
kacyjnej. Wakatów w szko³ach jest jednak coraz mniej gdy¿
tam, podobnie jak u nas spo³eczeñstwo zmaga siê z proble-
mem ni¿u demograficznego. Ludzie pracuj¹ do póŸnej
staroœci. PóŸniej ¿yj¹ z tego, co sobie od³o¿yli lub zak³adaj¹
ma³e rodzinne firmy, np. sklepiki, które s¹ czynne do póŸnych
godzin w nocy. Inn¹ ciekawostk¹, która mo¿e zobrazowaæ
pracowitoœæ ludów Dalekiego Wschodu, jest brak wakacji
dla m³odzie¿y akademickiej. ̄ ycie na uczelni toczy siê przez
ca³y rok. Nigdy nie wygasa. Laboratoria s¹ zawsze pe³ne
studentów i naukowców.
To jakie s¹ ich s³abe strony? Maj¹ je w ogóle?
Oczywiœcie, ¿e maj¹. Zauwa¿y³am, ¿e w laboratoriach
niechêtnie lub rzadko rezygnuje siê z jednej metody
badawczej na korzyœæ innej. Ludzie s¹ ma³o kreatywni

Działalność naukowa

Dr Agnieszka Tomaszewska, fot.: MM
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i mam wra¿enie, ¿e mniej pomys³owi ni¿ u nas. Lubi¹ pra-
cowaæ, ale czêsto spêdzanie d³ugich popo³udniowych czy
wieczornych godzin w pracy nie ma nic wspólnego z efek-
tywnoœci¹. Po prostu udowadniaj¹ sobie i innym, ¿e s¹ zapra-
cowani. Tymczasem czêsto pracuj¹ ma³o wydajnie, rozk³a-
daj¹c to, co mo¿na zrobiæ w godzinê czy dwie na cztery lub
szeœæ... Równie¿ ni¿ demograficzny (na Tajwanie) jest byæ
mo¿e spowodowany tym, ¿e ci¹gle w spo³eczeñstwie
dominuj¹ tradycje. Nim dojdzie do zawarcia ma³¿eñstwa
rodziny przysz³ych ma³¿onków musz¹ siê poznaæ i zaakcep-
towaæ. Z kolei kandydaci na stworzenie ma³¿eñstwa musz¹
ju¿ coœ w ¿yciu osi¹gn¹æ. Mieæ sta³¹ pracê, konto w banku
z odpowiedni¹ iloœci¹ zer, pozycjê w spo³eczeñstwie. Ma³o
kto dorabia siê tego w okolicach trzydziestki. Potem brakuje
czasu na wiêksz¹ rodzinê ni¿ znany nam w Europie model
dwa plus jeden. Có¿, s¹ tylko ludŸmi, nie robotami!
A stosunek do kobiet? S³ysza³em, ¿e pod tym wzglêdem
panuj¹ w Azji zupe³nie inne zwyczaje ni¿ u nas...
Kobieta nie jest tam traktowana tak jak u nas. Nie mo¿e
liczyæ na pomoc przy dŸwiganiu ciê¿kiej aparatury
w pracowni. W Korei nie ma d¿entelmenów. Mo¿e nie s¹
niegrzeczni, ale te¿ nie s¹ pomocni i nie rozczulaj¹ siê nad
p³ci¹ piêkn¹. Nie ma taryfy ulgowej w niczym. To jest po
prostu ich tradycja i trzeba to zaakceptowaæ.
Wiedz¹ coœ o Polakach?
Maj¹ mgliste pojêcie. W Korei wydaje im siê, ¿e w Polsce
jest bardzo zimno. To tak jakby u nich by³o znacznie cieplej
ni¿ u nas (œmiech). A koreañska zima jest przecie¿ równie
nieprzyjemna jak u nas. Co prawda, temperatury zim¹ s¹
nieco wy¿sze, ale zawarta w powietrzu woda potêguje wra-
¿enie ch³odu. Znaj¹ nazwisko Lecha Wa³êsy. Na Tajwanie
z kolei ze s³awnych Polaków kojarz¹ Madame Curie i nie-
¿yj¹c¹ ju¿ noblistkê Wis³awê Szymborsk¹. No i mo¿e jeszcze
to, ¿e Tajwañczycy s¹ przekonani, i¿ jesteœmy bogaci. Prze-
cie¿ od lat nale¿ymy do Unii Europejskiej i jesteœmy krajem
Europy Zachodniej. W ich myœleniu nie mo¿e byæ inaczej!

A jak ze znajomoœci¹ jêzyków? Trzeba uczyæ siê chiñs-
kiego czy koreañskiego, by marzyæ o pobycie tam?
Mieszkañcy Wschodu, pocz¹wszy od najm³odszych lat ucz¹
siê jêzyka angielskiego. Ale oba spo³eczeñstwa s³abo sobie
z tym radz¹. Czasem s¹ to uwarunkowania genetyczne, cza-
sem bariery mentalne. Niektóre g³oski dla nich w ogóle nie
istniej¹, czyli wymówienie bez b³êdu angielskich s³ówek jest
niemo¿liwe. Kiedyœ ogl¹da³am program edukacyjny w tele-
wizji poœwiêcony nauce jêzyka angielskiego i ze zdzi-
wieniem dowiedzia³am siê, ¿e Egipt le¿y w Europie!
W trakcie pobytu na Tajwanie mia³am czas na naukê
chiñskiego (tzw. mandaryñskiego - przyp. autora). „Nijou
czysze ma” - znaczy „na spo¿ycie czego ma pan ochotê”?
(hahahah). Oczywiœcie biegle nie umiem mówiæ, ale trochê
siê nauczy³am.
Warto wyje¿d¿aæ za granicê na sta¿?
Jak najbardziej. Cz³owiek mo¿e siê masê nauczyæ i dowie-
dzieæ. Zyskuje siê umiejêtnoœci, które tutaj u nas w Polsce
nie by³yby mo¿liwe do opanowania. Na Wschodzie maj¹
o wiele lepsze laboratoria, bo inwestuje siê w naukê i jej
rozwój. My naukowcy jesteœmy potrzebni! Moje wyjazdy
nie by³yby mo¿liwe bez ¿yczliwoœci w³adz AJD. Szczególne
podziêkowania chcia³abym skierowaæ pod adresem prof.
Zdzis³awa Stêpnia i rektora profesora Zygmunta B¹ka.
M³odzi naukowcy! Jeœli marzycie o karierze i zapewnieniu
sobie rozwoju wyje¿d¿ajcie na sta¿e, ale wracajcie do Polski.
Liczê, ¿e i tutaj wkrótce bêdziemy doceniani.
Dziêkujê za rozmowê i ¿yczê dalszych sukcesów w pracy
i ¿yciu osobistym

Dr Agnieszka Tomaszewska mieszka w Czêstochowie.
Ukoñczy³a Liceum Ogólnokszta³c¹ce im. C.K. Norwida
w Czêstochowie. PóŸniej studiowa³a fizykê w Wy¿szej Szkole
Pedagogicznej w Czêstochowie. Nastêpnie obroni³a pracê
doktorsk¹ w Instytucie Fizyki tej¿e uczelni. Zajmuje siê
fizyk¹ powierzchni.

Z ZAINTERESOWANIEM O AT
Ponad 100 s³uchaczy 20 marca w auli 121 z zainteresowaniem

wys³ucha³o wyst¹pienia Vice-president European Association for Transa-
ctional Analysis, Prezes Polskiego Towarzystwa Organizacyjnej Analizy Transakcyjnej
Magdaleny Sêkowskiej, które poœwiêcone by³o zastosowaniu AT do wspomagania
rozwoju cz³owieka w ró¿nych aspektach jego ¿ycia. Inicjatorem, przeznaczonego
przede wszystkim dla studentów Wydzia³u Pedagogicznego AJD, seminarium nauko-
wego sta³ siê dr hab. prof. AJD Jaros³aw Jagie³a – kierownik Zespo³u Badawczego
Edukacyjnej Analizy Transakcyjnej. Spotkanie nie odby³oby siê jednak bez wsparcia
ze strony Dziekana Wydzia³u Pedagogicznego dr. hab. prof. AJD Andrzeja Gofrona.

Podczas wyst¹pienia Magdalena Sêkowska podzieli³a siê ze s³uchaczami swoj¹
wiedz¹ dotycz¹c¹ koncepcji analizy transakcyjnej oraz jej praktycznego zastosowania
w obszarze tak psychoterapeutycznym czy organizacyjnym, ale nade wszystko zwi¹-
zanym z osobistym rozwojem ka¿dego cz³owieka. Prezentowane treœci zrobi³y z pew-
noœci¹ du¿e wra¿enie na zgromadzonych, gdy¿ spotkanie zakoñczy³o siê interesuj¹c¹
dyskusj¹. Postawê s³uchaczy doceni³a sama zaproszona mówi¹c, i¿ cieszy j¹ niespo-
tykane zainteresowanie, którym darzy siê w AJD analizê transakcyjn¹.

ASC Fot.: Z. Wieczorek
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WATCH DOCS. OD DEKADY NA AJD
Od dziesiêciu lat na prze³omie kwietnia i maja

Akademia im. Jana D³ugosza zamienia siê
w centrum informacji o prawach cz³owieka. Wszystko za
spraw¹ Objazdowego Festiwalu Filmowego Watch Docs.
Prawa Cz³owieka w Filmie.

Festiwal jest wyj¹t-
kowo bogatym Ÿród³em
wiedzy o problemach
wspó³czesnego œwiata.
Co roku spo³ecznoœæ
akademicka oraz miesz-
kañcy Czêstochowy
mog¹ ogl¹daæ szereg fil-
mów dotycz¹cych sy-
tuacji praw cz³owieka na
ka¿dym z kontynentów.
Filmy opowiadaj¹ o au-

tentycznych zdarzeniach, co sprawia, ¿e pokazywane his-
torie maj¹ niesamowit¹ si³ê oddzia³ywania. W ka¿dym z nich
sztuka filmowa ³¹czy siê z zaanga¿owaniem na rzecz praw
jednostki.

Jednak¿e Festiwal to nie tylko projekcje dokumentów.
Rokrocznie towarzysz¹ im warsztaty, panele dyskusyjne,
spotkania z ekspertami do spraw praw cz³owieka, a tak¿e
wystawy i koncerty.

G³ównymi organizatorami festiwalu s¹ Helsiñska Funda-
cja Praw Cz³owieka i Spo³eczny Instytut Filmowy. Czêsto-
chowsk¹ edycjê wspó³tworzy Wydzia³ Pedagogiczny AJD
oraz Studenckie Naukowe Ko³o Terapeutów.

Szczegó³owy program Festiwalu znajduje siê na stronach
www.festiwal.ajd.czest.pl oraz  www.watchdocs.pl

Wstêp na projekcje i imprezy towarzysz¹ce jest
bezp³atny.

¯aneta Wojtyna

SZACHOWO W AKADEMII
W auli Akademii im. Jana D³ugosza  w Czêstochowie,

odby³ siê Czwarty Turniej XX Edycji „Grand Prix”
Indywidualnych Mistrzostw Czêstochowy w Szachach Szkó³
Podstawowych, Gimnazjalnych i Ponadgimnazjalnych, Indywidual-
nych Akademickich Mistrzostw Czêstochowy oraz Indywidualnych
Otwartych Mistrzostw Czêstochowy w Szachach.

Turniej odby³ siê w dniach 30 kwietnia-1 maja. Przez dwa dni
w uczelnianej auli rywalizowa³o 144 szachistów w czterech grupach
rozgrywkowych osobno dla ka¿dego typu szkó³. We wtorkowym
(1 maja) turnieju wystartowa³o 51 zawodników. Grali w turnieju
otwartym. - Zawody rozgrywano na dystansie 9 rund - mówi Bogu-
s³aw Snarski, z UKS Hetman Czêstochowa. - Grupa szkól podstawo-
wych i gimnazjalnych  tempem 15 minut. Natomiast po³¹czone grupy
ponagimnazjalna i akademicka oraz uczestnicy turnieju otwartego
tempem 10 minut + 5 sekund za posuniêcie.

W zawodach w grupach akademickich zwyciê¿yli:

1. Klekowski Maciej, AGH Kraków
2. Piesik Piotr, Uniwersytet Ekonomiczny Katowice
3. Ka³a Piotr, AJD Czêstochowa

Turniej by³ ostatnim w tej edycji „Grand Prix”. Po jego
zakoñczeniu i podsumowaniu wyników (do klasyfikacji
generalnej licz¹ siê trzy najlepsze wyniki danego zawodnika)
odby³a siê uroczystoœæ w trakcie której puchary, dyplomy
i nagrody nowym Mistrzom Czêstochowy w szachach
wrêczali: El¿bieta Pyrkosz - Prezes UKS HETMAN
Czêstochowa, w imieniu Prezydenta Miasta Czêstochowy
S³awomir Gajda – kierownik referatu Sportu i Turystyki
Urzêdu Miasta w Czêstochowie oraz Kazimierz Siciak –
Przewodnicz¹cy Zarz¹du Miejskiego Szkolnych Zwi¹zków
Sportowych w Czêstochowie.

Zwyciêzcy klasyfikacji generalnej XX Edycji
„Grand Prix” w grupie akademickiej:

1. Piotr Piesik, Œl¹ski Uniwersytet Ekonomiczny
w Katowicach,

2. Piotr Ka³a, Akademia im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie,

3. Andrzej ¯egota, Akademia im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie,

4. Mateusz Kawecki, Politechnika Czêstochowska,
5. Piotr Ptaszek, Uniwersytet Jagielloñski w Krakowie,
6. Maciej Klekowski, Akademia Górniczo-Hutnicza

w Krakowie.

Pe³ne wyniki turniejów i klasyfikacji generalnej dostêpne
s¹ w serwisie na stronie www.gpszachy.czest.pl.

Uczestnicy turnieju, fot.: arch.
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O KOLE SŁÓW KILKA
Historia tego Ko³a Naukowego nie jest zbyt

d³uga. Rozpoczyna siê wiosn¹ 2010 roku, kiedy
to dr Dorota Ortenburger wraz ze swoj¹ studentk¹, Ann¹
Morg¹ postanowi³y dzia³aæ. I tak, przy Instytucie Filozofii,
Socjologii i Psychologii na Wydziale Nauk Spo³ecznych
Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, powsta³ nowy
twór zrzeszaj¹cy studentów. O jakim Kole mowa? Odpo-
wiedŸ brzmi: o Studenckim Kole Naukowym „Psychologia
i Kultura”.

 Zapewne wielu z was ³apie siê w tej chwili za g³owê
z niedowierzaniem, ale potwierdzamy - wspomniane powy¿ej
Ko³o istnieje i doœæ prê¿nie dzia³a na naszej uczelni. Ale
zacznijmy mo¿e od pocz¹tku, czyli od podstawowego celu
Ko³a. Jest nim czynne uczestniczenie w realizacji projektów
tematycznie zwi¹zanych z szeroko rozumian¹ psychologi¹
i kultur¹ oraz w³¹czanie siê we wspó³tworzenie ¿ycia
naukowego i kulturalnego miasta i regionu. Dziêki dzia³aniom
podejmowanym przez Ko³o umo¿liwia siê jego dzia³aczom
bezpoœredni kontakt z przedstawicielami nauki i instytucjami
kultury. Istotna w dzia³aniu Ko³a jest tak¿e wspó³praca
Akademii im. Jana D³ugosza z Miejsk¹ Galeri¹ Sztuki
w Czêstochowie. Owocuje ona m.in. uczestnictwem dzia³a-
czy ko³a w ciekawych spotkaniach, wydarzeniach kultural-
nych, czy konferencjach naukowych. Anga¿owanie siê
w tego typu dzia³ania sprzyja pog³êbianiu refleksyjnej postawy
wobec otaczaj¹cego nas œwiata, ale i równie¿ samego siebie.

Pewnie zapytacie, kto mo¿e nale¿eæ do Ko³a, kto mo¿e
wci¹gn¹æ siê w jego szeregi? W zasadzie cz³onkiem Stu-
denckiego Ko³a Naukowego „Psychologia i Kultura” mo¿e
zostaæ ka¿dy  student czy studentka AJD, absolwenci i absol-
wentki uczelni, a nawet osoby które bezpoœrednio nie s¹
zwi¹zane z Akademi¹. Nie jest wa¿ne, kim s¹ obecni czy te¿
przyszli dzia³acze, najwa¿niejsze jest to, by ³¹czy³y nas
wspólne zainteresowania i chêæ do tego, by anga¿owaæ siê
w przeró¿ne projekty i dzia³ania zarówno naukowe, jak
i kulturalno-edukacyjne. Mimo ¿e Ko³o mo¿na uznaæ za
miêdzywydzia³owe  w chwili obecnej zrzesza w wiêkszej
mierze studentów z Wydzia³u Pedagogicznego naszej uczelni.
Nie b¹dŸmy jednak go³os³owni, przyszed³ czas na przedsta-
wienie niektórych dzia³añ Ko³a, które do tej pory uda³o siê
zrealizowaæ.

Pierwszym, niezwykle wa¿nym dzia³aniem Ko³a by³o
jego uczestnictwo w Ogólnopolskiej Konferencji Naukowej
„Widzenie dzie³a sztuki. Percepcja i interpretacja” zorga-
nizowanej 7-9 kwietnia 2010 przez Miejsk¹ Galeriê Sztuki
w ramach 7. Triennale Sztuki Sacrum. Cz³onkowie SKN
„Psychologia i Kultura” wziêli udzia³ w warsztatach „Gra
oka z wyobraŸni¹”, które zaplanowane zosta³y przez Pana
Jacka Sztukê i których celem by³o wyzwolenie twórczej
aktywnoœci uczestników. Na prze³omie 2010/2011 roku Ko³o
przyst¹pi³o tak¿e do projektu Miejskiej Galerii Sztuki pt.
„Pejza¿ dŸwiêkowy Czêstochowy”. Stworzyliœmy pracê
multimedialn¹ pt. „Czêstochowa w biegu”, która sk³ada³a

siê z szeregu zdjêæ
ukazuj¹cych te
znane i mniej znane
miejsca miasta.
Zosta³y one po³¹-
czone w jedn¹ ca-
³oœæ poprzez na-
grania wielu
dŸwiêków mog¹-
cych kojarzyæ siê z
miastem „Œwiêtej Wie¿y”. Pojawi³ siê odg³os modlitw
w klasztorze jasnogórskim, ryk samochodów czy zapowiedŸ
poci¹gu z dworca g³ównego.

Rok 2011 by³ dla Ko³a rokiem pojawienia siê zrzeszonych
w jego szeregi studentów na trzech konferencjach nauko-
wych. Pierwsz¹ z nich by³a II Ogólnopolska Sesja Kó³
Naukowych w Tarnobrzegu, gdzie zaprezentowana zosta³a
praca pt. „Czêstochowa w biegu” oraz poster naukowy
„Psychosomatyczne aspekty funkcjonowania w œrodowisku
szkolnym”. Udzia³ w Sesji zakoñczy³ siê powodzeniem,
bowiem w ksi¹¿ce pokonferencyjnej opublikowany zosta³
artyku³. Dziêki temu mogliœmy zaprezentowaæ zdobyte przez
nas doœwiadczenie i wiadomoœci  na szerszym forum. Kolejne
dwie konferencje mia³y miejsce w grudniu, w odstêpie kilku
dni. 9 grudnia w Sali Sesyjnej Urzêdu Miasta Czêstochowy
odby³a siê Konferencja Naukowa „Jestem osob¹ z autyzmem.
Dajcie mi szansê”, a 14 grudnia w Katowicach  Studencko-
Doktorancka Konferencja Naukowa „Stres w Szkole”, która
zorganizowana by³a przez Polonistyczne Ko³o Naukowe
„Baka³arz” dzia³aj¹ce przy Wydziale Filologicznym
Uniwersytety Œl¹skiego.

Równie¿ pod koniec 2011 roku nawi¹zaliœmy
wspó³pracê  dziêki pomocy dr Sylwii Kity  z Oœrodkiem In-
terwencji Kryzysowej w Czêstochowie. Pierwszym dzia³a-
niem podjêtym w ramach wzajemnej pracy by³o zorgani-
zowanie spotkania wigilijnego dla osób przebywaj¹cych
w budynku zajmowanym przez Oœrodek. Uda³o siê to dziêki
pomocy studentów, wœród których zorganizowana zosta³a
zbiórka pieniêdzy. Zebrano ³¹cznie prawie 200 z³otych, co
umo¿liwi³o zakup zabawek, s³odyczy, artyku³ów szkolnych
i stworzenie œwi¹tecznych prezentów.

Rok 2012  chocia¿ zacz¹³ siê doœæ niedawno  pokazuje,
¿e nie spoczywamy na laurach. Ju¿ na pocz¹tku stycznia
pojawi³o siê wiele pomys³ów, które chcielibyœmy zrealizowaæ.
Ka¿dy pomys³ jest bowiem wart zastanowienia siê i przy
wzajemnych chêciach  mo¿liwy do spe³nienia.

Jeœli drogi Czytelniku by³byœ zainteresowany do³¹cze-
niem w nasze szeregi - serdecznie Ciê zapraszamy. Mo¿esz
do nas napisaæ na kolopsychologia.kultura@gmail.com lub
zajrzeæ na naszego fanpage'a: http://www.facebook.com/
pages/SKN-Psychologia-i-Kultura/206373569383005.

Artur Rychter, Ma³gorzata Œlêzak
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OPIEKUN KNPIK DOROTA ORTENBURGER
FORMALNIE I NIEFORMALNIE

Adiunkt na Wydziale Nauk Spo³ecznych w Instytucie Filozofii Socjologii i Psychologii,
Akademii Jana D³ugosza. Doktorat na Uniwersytecie Jagielloñskim na Wydziale Filozoficznym

(psycholog, specjalnoœæ kliniczna). Oprócz pracy na uczelni, wspó³praca
z Poradni¹ Leczenia Bólu w Miejskim Szpitalu Zespolonym.

Co spowodowa³o, ¿e wybra³a Pani psychologiê?
Psychologia wydaje mi siê byæ dobrym wyborem (tak
w³aœnie by³o w moim przypadku) dla tych, którzy najlepiej
siê czuj¹, gdy mog¹ poznawaæ i ³¹czyæ wiedzê z ró¿nych
dziedzin. W ogóle lubi¹ naukê i  lubi¹ sami siê uczyæ, bez
przymusu zewnêtrznego, ³¹cz¹c wiedzê o nowych
osi¹gniêciach: np. z biologii, rachunku prawdopodobieñstwa,
spo³ecznego spojrzenia na zachowanie cz³owieka (np.
wp³yw grupy na zachowanie ludzi). W tê dziedzinê wiedzy
wpisana jest wszechstronnoœæ, co jest oczywiste bior¹c pod
uwagê jak z³o¿ony jest cz³owiek, rola kultury i pragnienie,
aby tworzyæ. Podobne cechy widzê np. w pedagogice, która
te¿ jest interdyscyplinarna. Przedstawiciele tych nauk ze sob¹
wspó³pracuj¹. I, jak s¹dzê, w obu rozumie siê,  ¿e proces
uczenia dotyczy obu stron; wyk³adowca tak¿e wiele siê uczy
siê od studentów. W ka¿dym razie ja jestem wdziêczna
miêdzy innymi za to ¿e dowiadujê siê tak wielu interesuj¹cych
rzeczy, np. m.in. o wartych obejrzenia filmach i ciekawych
przedsiêwziêciach. Lista jest znacznie d³u¿sza.
Powstanie Ko³a Naukowego Psychologia i Kultura...
Stworzyliœmy p³aszczyznê, na której mog¹ siê spotykaæ
i razem robiæ sensowe rzeczy studenci AJD, absolwenci
jak te¿ cz³onkowie honorowi lub sympatycy Kola spoza AJD.
Cz³onkowie Ko³a s¹ w ró¿nym wieku; s¹ miêdzy innymi
ludzie, z którymi jako wyk³adowca ju¿ siê po¿egnaliœmy
wraz z koñcem zajêæ. Cieszê siê tym bardziej, ¿e spotykaj¹
siê w Kole osoby nastawione refleksyjnie do tego, co ich
otacza i gotowe aktywnie tworzyæ. Bardziej doœwiadczeni
mog¹ siê podzieliæ z m³odszymi pomys³ami i sposobów
razem poszukaæ sposobów realizacji. Praktyka pokaza³a
celowoœæ wchodzenia w projekty interdyscyplinarne jak np.
gdy ktoœ tak jak nasza absolwentka (pierwsza przewodnicz¹c
a SKN Psychologia i Kultura) mgr Anna Morga (Kasprzyk)
jeszcze jako moja magistrantka wesz³a do zespo³u
prelegentów Oœrodka Kultury Filmowej. Mam nadzieje ¿e
i dla innych cz³onków bêd¹ siê otwiera³y takie mo¿liwoœci
jak np. http://www.okf.czest.pl/dlaszkol_prelegenci.html.
oraz, ¿e dzia³aj¹c poza uczelni¹ wchodz¹c w inter-
dyscyplinarne projekty, studenci zdobywaj¹ cenne doœwiad-
czenie. Mo¿na siê zgodziæ ze stwierdzeniem, ¿e poznanie
ró¿nych aspektów kultury, sztuki, edukacji to cenne wypo-
sa¿enie na dalsz¹ drogê zawodow¹ prawda? Opieka nad
ko³em naukowym wi¹¿e siê z tym ¿e granica pomiêdzy sfer¹
zawodow¹ i prywatn¹ siê nieco zaciera. Ale czy to w czymœ
przeszkadza?  Przecie¿ wa¿ne jest nie tylko to, co siê umie,

ale jakim siê jest lub jakim mo¿na siê staæ, jakie w nas cechy
siê wyostrz¹, wezm¹ górê. Przecie¿, jako studenci i wy-
k³adowcy idziemy razem œcie¿k¹ nauki, fakt, ¿e w pewnej
o siebie odleg³oœci (wiek, doœwiadczenia zawodowe i ¿ycio-
we), ale z podobnymi celami, do których nale¿y m.in. eduko-
wanie, wk³ad w rozwój nauki i inne.
Gotowanie...
Có¿, wed³ug mnie czasoch³onne prace w domu  na pewno
nie powinny spoczywaæ tylko na jednej osobie. Choæ efekty
mog¹ czasem okazaæ siê niezjadliwe;-)
Jakie znaczenie ma w Pani ¿yciu muzyka?
Jest bardzo wa¿na. Ktoœ powiedzia³ (niestety nie pamiêtam
autora s³ów), ¿e „Muzyka jest sztuk¹ p³akania”.S³ucham
ró¿nych wykonawców z ró¿nych epok. Czasem s¹ to wo-
kalno-instrumentalne œredniowieczne motety, kiedy in-dziej
wspó³czesne utwory i wykonawcy, tyle jest tak wspania³ej
muzyki.... Tak wiele rzeczy w utworach wyra¿anych jest
proœciej ni¿ na kartach podrêczników. Np., ¿e przyjaciel to
ktoœ, kto nie pozwoli, by ktoœ inny po nas skaka³, ¿e ¿ycie
takie kruche jest (niestety nie pamiêtam wykonawców  i ty-
tu³ów), czy ¿e ka¿dy jest kimœ (Myslovitz) i mnóstwo innych
przyk³adów g³êbokich refleksji wyra¿onych w prostych
s³owach.
Nigdy jeszcze nie widzieliœmy Pani bez uœmiechu. Jaka
jest recepta na szczêœcie?
Absolutnie nie œmia³abym siê wypowiadaæ w kwestii recepty.
Mogê jedynie powiedzieæ, co wed³ug mnie, mo¿e byæ bardzo
wa¿ne. Wed³ug mnie to móc w codziennym ¿yciu poœwiêcaæ
czas i energiê temu, co uwa¿a siê za warte wysi³ku
sensowne, wartoœciowe i jeszcze móc siê z tego utrzymaæ.
Nauczyæ siê radziæ z wyzwaniami, jakie niesie ¿ycie i pomóc

Przy centrum konferencyjnym w Glasgow
zdjêcie: materia³y prywatne

res akademika 2_2012 z ok³adkami.pmd 2012-06-01, 17:0624



2/2012

25

s¹ zapraszani do udzia³u w tym Miêdzy-
narodowym Festiwalu Literackim -
jednym z najbardziej presti¿owych
wydarzeñ literackich na œwiecie. Co cie-
kawe, w 2011 r. zosta³a przet³umaczona
na jêzyk polski ksi¹¿ka napisana w³aœnie
przez szkock¹ autorkê ksi¹¿ka  w której
jest wiele o Polakach (tytu³: „NiedŸwiedŸ
Wojtek. Niezwyk³y ¿o³nierz Armii An-
dersa”). Ksi¹¿ka ta przypomina skompli-
kowane dzieje  pewnej niezwyk³ej przyjaŸni
ludzi ze zwierzêciem (Wojtek, ów syryjski
niedŸwiedŸ brunatny do¿y³ dwudziestu
dwóch lat w Zoo w Edynburgu).
Jaki jest typowy dzieñ wyk³adowcy?
Wydaje mi siê ¿e tylu ilu jest wyk³adowców
tyle mo¿e byæ ró¿nych  sposobów orga-
nizowania  czasu. I to w zale¿noœci czy to

okres tzw. zajêæ dydaktycznych czy  urlopu. Przygl¹daj¹c
siê dostrzega siê wiêcej ró¿nic ni¿ podobieñstw.  Czytaæ
lubi ka¿dy ale preferencje co spêdzania czasu wiem ¿e s¹
ró¿ne. Tak jak charaktery, podejœcie do ¿ycia. Jedni lubi¹
pojechaæ w góry inni nad morze, zwiedzaæ  kto inny stara
siê jak najmniej „wyœciubiaæ nos z domu”. A czy mo¿na
mówiæ o typowym dniu Studenta? Te¿ mam w¹tpliwoœci.
Wchodz¹c na uczelnie widzê ró¿nych Ludzi. Osoby. To ¿e
siedz¹ w salach czy podobnie st³oczeni przed sal¹ to nie
oznacza ¿e s¹ bardzo podobni w cechach istotnych, typowi.
Wiele razy widzê na zajêciach te same osoby,  które
spotykamy póŸno w nocy w markecie gdzie  dorabiaj¹,
a gdzie z mê¿em robimy zakupy (czêsto w dzieñ nie starcza
nam czasu, m¹¿ te¿ jest zapra-cowanyjest anestezjologiem).
W trakcie studiów dziennych te¿ pracowaliœmy dorywczo
np. sprz¹taj¹c, maluj¹c siatki, itp., dochodzi³o do tego
zajmowanie dzieæmi (to raczej ja). Maj¹c takie doœwiadczenia
³atwiej rozumieæ  wiele spraw.
Czy posiada Pani w domu jakieœ zwierzêta?
Pewnie, ¿e tak. Mamy w domu od lat. Zawsze coœ zawziêcie
ba³agani..;-). Zmienia siê tylko iloœæ i sk³ad. Teraz jest jedna
suczka, 11-letnia Fizia i dwie domowe oswojone bardzo
towarzyskie szczurzyczki.
Je¿eli mog³aby Pani zmieniæ coœ na pewnym etapie ¿ycia,
co by to by³o?
Z ¿alem myœlê o tym ¿e nie zd¹¿y³am niektórym  ludziom
bardziej podziêkowaæ,  poœwiêciæ wiêcej czasu nim jak to
bywa okreœlane  „odeszli w górê”…

Na zakoñczenie ¿yczenia:
¯yczê pomocnych przyjaznych ludzi blisko;) odpowia-
daj¹cego w³asnemu  gustowi zajêcia i czasu aby siê tym
cieszyæ tego ¿yczê na 2012 i na dalsze lata oczywiœcie.
Dziêkujemy serdecznie za poœwiêcony czas i odpowiedzi

Rozmawiali: Jacek Gieroñ
Ewa Grzeœkow

w tym innym. Oraz istnienie bliskich
ludzi, z którymi wspólnie prze¿ywa siê
to, co przyniesie ¿ycie.
Jaka jest Pani najwiêksza pasja?
Nauka, podró¿e. W moim przypadku
praca i pasja siê przenikaj¹. Bo nauka
jest pasjonuj¹ca. Fakt, ¿e mogê uczest-
niczyæ w tym, aby inni realizowali swój
potencja³ intelektualny i wszelki inny,
przysparza bardzo du¿o radoœci. £atwo
siê wiêc uœmiechaæ w pracy gdy ciesz¹
osi¹gniêcia innych. W czasie wolnym
od pracy bardzo mnie cieszy podró-
¿owanie, które jest pasj¹, która przys-
parza radoœci, daje odpoczynek  a zara-
zem  stanowi sposobnoœæ  by siê wiele
nauczyæ.  Jest w tym  d¹¿enie do pozn-
ania  ró¿nych krêgów kulturowych
i  ludzi. A dlaczego w³aœnie Szkocja jest bliska sercu?
Z jednej strony, tajemnicze pogórza (Highlands),
wrzosowiska, zamki, czyste strumienie, chyba setki wysp
– czêœæ niemal niezamieszkanych przejmuj¹ca muzyka i mo-
¿liwoœci spotkania zwierzaków takich jak np. wydry.
Z drugiej, zadziwia wrêcz  iloœæ wynalazków i osi¹gniêæ
których dokonali w³aœnie Szkoci. Kilka przyk³adów z bardzo
d³ugiej listy:

- Profesor po³o¿nictwa w Edynburgu, James Young
Simpson zastosowa³ po raz pierwszy do uœpienia
chloroform (przy porodach potem przy ope-
racjach);

- Odkrycie penicyliny przypisuje siê Flemingowi.
- Z kolei John Shepherd-Barron (urodzony w Indiach

w rodzinie szkockiej) wynalaz³ maszynê zapewnia-
j¹c¹ mo¿liwoœæ dostêpu do w³asnych pieniêdzy
czyli bankomat. Ciekawostk¹ jest ¿e dziêki temu ¿e
pos³ucha³ rady swojej ¿ony co do iloœci potrzebnych
cyfr  do uzyskania dostêpu  do konta- wpisuje siê
4 cyfy (a nie szeœæ, które trudniej zapamiêtaæ). http:/
/www.elektroda.pl/rtvforum/topic1672119.html

- Inny przyk³ad: James Watt szkocki wynalazca
udoskonali³  silnik parowy. I mnóstwo innych
przyk³adów których nie sposób tu wymieniæ.

Maj¹c szansê powiedzenia o swojej pasji i o Szkocji mam
szansê na g³os zachwycaæ siê tamtejszym stosunkiem do
literatury. Ogromne wra¿enie na mnie robi to jak wielk¹  rolê
pe³ni w Szkocji literatura i teatr. Przyk³ad: co rok odbywa
siê tam najwiêkszy festiwal teatrów w Europie. I w obrêbie
tego przedsiêwziêcia ciesz¹cy siê wielkim zainteresowaniem
festiwal literatury. To niesamowity widok  gdy na niemal
ka¿dym kroku w Edynburgu „ksi¹¿ki rz¹dz¹”, (w sierpniu)
a  frekwencja na spotkaniach z autorami pozwala wierzyæ,
¿e mi³oœników literatury nadal jest bardzo wielu. To szkockie
miasto zosta³o uhonorowane tytu³em Miasto Literatury
UNESCO /Book Festival w Edynburgu/. Piêkny widok...
ludzi czytaj¹cych:  na ulicy, przy fontannach, na trawnikach,
w kawiarniach, autobusach, w parkach itd. Polacy równie¿

Otrzymanie doktoratu na
Uniwersytecie Jagielloñskim
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Rekrutacja 2012/2013

LIPDUB: POZYTYWNIE, WSZECHSTRONNIE
I NA KAŻDY TEMAT

W pracowniê tatua¿u zmieni³ siê dzisiaj (10 maja) hol przed aul¹ nr 121 (w budynku AJD przy ul. Waszyngtona 4/
8). Wymalowane sprayem tablice (broñ bo¿e œciany), biegaj¹cy diabe³ (ca³kiem atrakcyjny wyposa¿ony w wid³y), a do
tego artyœci z pracowni tatua¿u (w towarzystwie oczekuj¹cych na „zabieg” klientów - studentów) - oto t³o akcji jak¹
zainscenizowali studenci, którzy zajmuj¹ siê krêceniem zdjêæ do pierwszego w historii lipduba AJD!

- Nie zdradzamy jego fabu³y - zaznacza Kamil Matej, student politologii w AJD wspó³producent utworu. - Scenariusz
jest oparty na kanwie walki dobra ze z³em. Ta klasyczna znana ju¿ od staro¿ytnoœci interakcja, nieco zmodyfikowana,
pos³u¿y nam do opowiedzenia o Uczelni. Bêdzie grzecznie i niegrzecznie. Mam nadziejê, ¿e utwór zobrazuje nasz¹
Akademiê jako miejsce ciekawe i takie które zapewnia m³odemu cz³owiekowi rozwój. Jestem dumny, ¿e jestem studentem
AJD i niech poprzez ten lipdub inni o tym wiedz¹. Kolejne zdjêcia ju¿ niebawem. Ca³oœæ ma byæ gotowa jeszcze w tym
roku akademickim, a publicznoœci zostanie zaprezentowana jesieni¹.

Instytut Historii AJD w Czêstochowie planuje
uruchomiæ (w ramach kierunku historia) trzy

nowe specjalnoœci zawodowe: „Antropologia historyczna”,
„Militarioznawstwo” oraz „Rekonstrukcja Historyczna”

ANTROPOLOGIA HISTORYCZNA to bardzo
popularna wœród zachodnioeuropejskich naukowców i no-
woczesna metoda badania przesz³oœci. Jako specjalnoœæ
zawodowa wychodzi naprzeciw zapotrzebowaniom rynku
pracy, bêd¹c w naszym œrodowisku naukowym nadal
ewenementem. Absolwenci tej specjalnoœci bêd¹ posiadaæ
interdyscyplinarn¹ wiedzê i umiejêtnoœci, mog¹c z jednej
strony bazowaæ na analitycznej wiedzy historycznej,
z drugiej natomiast mieæ zaplecze w postaci antropologicz-
nych metod badania przesz³oœci. W zakres tej specjalnoœci
bêd¹ wchodziæ takie zagadnienia, jak: historia mentalnoœci,
prywatnoœci, ¿ycia codziennego, religijnoœci, mikrohistoria,
historia mówiona, historia antropologii historycznej, wiedza
z zakresu podstaw socjologii, etnografii, kulturoznawstwa
i literaturoznawstwa. Specyfik¹ badañ antropologicznych
jest próba spojrzenia na przesz³oœæ nie z perspektywy dzisiej-
szego naukowca, ale oczami ludzi ¿yj¹cych w okreœlonej
epoce i badanie ich œwiata emocji, mikro- i makrokosmosu,
wzorców i ró¿nic kulturowych, intymnoœci, tematów tabu,
stosunku do obcych, stereotypów przypisywanych kobietom
i mê¿czyznom przez spo³eczeñstwo, materialnych form
¿ycia, mniejszoœci religijnych, sacrum i profanum. Program
tej specjalnoœci bêdzie ³¹czy³ solidny warsztat naukowy
z praktycznym przygotowaniem zawodowym. Studenci bêd¹
w ramach zajêæ przygotowywaæ samodzielnie lub w grupie
projekty w formie prezentacji multimedialnych, wystaw,
filmów dokumentalnych, reporta¿y i wywiadów z ludŸmi
wywodz¹cymi siê z ró¿nych œrodowisk i prezentuj¹cymi
odmienne przekonania. W tym dokumentowaniu istniej¹cej
rzeczywistoœci z jednoczesnym odwo³aniem siê do wiedzy
historycznej bêdzie promowane nowatorskie spojrzenie na
kulturê i spo³eczeñstwo.

NOWE SPECJALNOŚCI NA HISTORII
Ta oferta kierowana jest dla absolwentów liceów, którzy

maj¹ wypracowane w³asne pogl¹dy i opinie na zjawiska
kulturowe i maj¹ odwagê je wypowiadaæ w sposób
nieskrêpowany. Promowane bêdzie samodzielne myœlenie,
umo¿liwiaj¹ce realizowanie oryginalnych projektów
badawczych i pog³êbianie wiedzy w obrêbie wybranej przez
siebie tematyki. Do tych, którzy zainteresowani s¹ pozna-
waniem innych kultur w perspektywie historycznej, ich
obyczajowoœci, sposobu myœlenia i postrzegania œwiata. Pro-
gram specjalnoœci, przygotowany zgodnie z tendencjami
europejskimi, bêdzie k³ad³ nacisk na zajêcia w formie
konwersacji prowadzonych miêdzy studentami a wyk³adow-
c¹. Absolwenci tej specjalnoœci zawodowej, bêd¹ przygoto-
wani do podjêcia pracy w instytucjach kultury, jednostkach
samorz¹dowych czy mediach jako po¿¹dani specjaliœci do
badania zjawisk spo³eczno-kulturowych. Dziêki przygoto-
waniu teoretycznemu z kilku równoczeœnie dziedzin wiedzy
i nabyciu praktycznych umiejêtnoœci oraz kompetencji spo-
³ecznych bêd¹ bardziej atrakcyjni dla przysz³ych praco-
dawców. Po ukoñczeniu studiów 1 stopnia na poziomie
licencjatu oraz 2 stopnia na poziomie magistra, maj¹ szansê
podj¹æ studia doktoranckie 3-ego stopnia, gdy¿ Instytut
Historii, jako jeden z trzech kierunków na Akademii im. Jana
D³ugosza posiada uprawnienia do doktoryzowania i mo¿e
nadawaæ tytu³ doktora nauk humanistycznych.

MILITARIOZNAWSTWO to specjalnoœæ zawodowa,
której program nauczania przede wszystkim wychodzi
naprzeciw potrzebom Polskich Si³ Zbrojnych, Narodowych
Si³ Rezerwy, formacji Policji Pañstwowej, Stra¿y Miejskich,
Stra¿y Gminnych, komórek zarz¹dzania kryzysowego przy
organach administracji samorz¹dowej, instytucji muzeal-
nych, instytucji kultury oraz grup rekonstrukcyjnych.
Wszystkie one potrzebuj¹ bowiem dzisiaj wykszta³conych
oraz teoretycznie i praktycznie przygotowanych kadr.
Absolwent kierunku „Historia” o specjalnoœci zawodowej
„Militarioznawstwo”, legitymuj¹cy siê dyplomem licencjata,
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REKONSTRUKCJA HISTORYCZNA to specjalnoœæ,
która ma na celu przygotowanie specjalistów, którzy
potrafiliby w profesjonalny sposób i zgodnie ze stanem
wiedzy historycznej odpowiedzieæ na ¿ywe obecne
zainteresowanie odtwarzaniem rozmaitych wydarzeñ
historycznych. Planuje siê zapoznanie studentów z histori¹
rozmaitych obiektów u¿ywanych przy odtwarzaniu wy-
darzeñ historycznych podczas zajêæ z bronioznawstwa,
historii munduru, heraldyki, kostiumologii, weksylologii
(nauki o dawnych chor¹gwiach) czy falerystyki (nauki
o orderach i odznaczeniach). Studenci zapoznaj¹ siê te¿
z technikami odtwarzania rekwizytów historycznych w toku
zajêæ poœwiêconych materia³oznawstwu metali czy tkanin
oraz technik rekonstrukcyjnych. Przewiduje siê wspó³pracê
w trakcie tych zajêæ z osobami prowadz¹cymi warsztaty
rekonstrukcyjne. Studenci bêd¹ te¿ zapoznawaæ siê z proble-
matyk¹ re¿yserii i komunikacji spo³ecznej, niezbêdn¹ przy
organizowaniu inscenizacji historycznych, a tak¿e innymi
umiejêtnoœciami przydatnymi w tej dziedzinie, jak np. pod-
stawami wiedzy o efektach pirotechnicznych, czy podsta-
wami wiedzy o konserwacji zabytków. Absolwenci spe-
cjalnoœci bêd¹ przygotowani do pracy w:

• Muzeach historycznych i wojskowych
• Domach kultury, centrach turystycznych innych

placówkach organizuj¹cych inscenizacje i animacje jako
animatorzy

• Warsztatach wytwarzaj¹cych rekonstrukcje obiektów
historycznych

• Antykwariatach prowadz¹cych sprzeda¿ dawnej broni,
mebli i innych zabytków materialnych

• Rekwizytorniach teatralnych i przy realizacji filmów
historycznych.

Ukoñczenie specjalnoœci sprawi tak¿e, ¿e jej absolwenci
bêd¹ merytorycznie przygotowani do zak³adania w³asnych
firm organizuj¹cych profesjonalne rekonstrukcje wydarzeñ
historycznych na zamówienie ró¿nych instytucji czy samo-
rz¹dów terytorialnych, lub pracowaæ w takich firmach.

Absolwenci specjalnoœci bêd¹ ponadto mogli kontynuo-
waæ naukê na studiach magisterskich (II stopnia) i dokto-
ranckich (III stopnia) na kierunku historia, a tak¿e innych
kierunkach humanistycznych.

a nastêpnie magistra, automatycznie znajdzie siê wiêc
w orbicie ich zainteresowañ. Zdobyta na studiach specyficzna
wiedza z zakresu militarioznawstwa nie tylko umo¿liwi
pog³êbienie zainteresowañ, ale u³atwi tak¿e wykonywanie
obowi¹zków s³u¿bowych bêd¹c tak¿e gwarancj¹ rozwoju
kariery zawodowej.Program studiów obejmowaæ bêdzie
przedmioty z zakresu bardzo szeroko rozumianej
problematyki militarnej, sztuki wojennej, doktryny
bezpieczeñstwa oraz ochrony porz¹dku publicznego
w aspekcie krajowym, europejskim i œwiatowym,
w odniesieniu do zarówno przesz³oœci, jak i teraŸniejszoœci.
Gwarancj¹ osi¹gniêcia zak³adanych efektów kszta³cenia bêd¹
m.in. miesiêczne praktyki w ró¿nego rodzaju instytucjach
oraz s³u¿bach. Zapraszamy do studiowania „Militario-
znawstwa” w Instytucie Historii Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie, gdy¿ dysponuje on silnym zespo³em
historyków wojskowoœci polskiej i powszechnej, specjalizu-
j¹cych siê we wszystkich epokach dziejowych oraz we
wszystkich formach sztuki militarnej: dzia³aniach regular-
nych i nieregularnych, s³u¿bach specjalnych oraz w dyploma-
cji i w bezpieczeñstwie wewnêtrznym. Wspó³praca z lo-
kalnymi instytucjami i licznymi grupami rekonstrukcyjnymi
gwarantuje prowadzenie specjalistycznych zajêæ dydaktycz-
nych i praktycznych.

Absolwent „Militarioznawstwa” bêdzie przygotowany
do podjêcia pracy, s³u¿by lub aktywnej dzia³alnoœci w struk-
turach Wojska Polskiego, Policji, Stra¿y Granicznej, Stra¿y
Miejskiej, Stra¿y Gminnej, Stra¿y Ochrony Kolei, Sta¿y
Po¿arnej, w strukturach administracji pañstwowej i samorz¹-
dowej odpowiedzialnych za bezpieczeñstwo wewnêtrzne
i zewnêtrzne, w bran¿y ochroniarskiej, w muzeach, biblio-
tekach, archiwach, miejskich i gminnych oœrodkach kultury,
w mediach, instytucjach badawczych oraz w grupach re-
konstrukcyjnych. Otrzyma bowiem szerok¹ wiedzê za
zakresu nauk humanistycznych - g³ównie historii wojsko-
woœci, bezpieczeñstwa i dyplomacji, z dziedziny nauk
wojskowych, administracji i zarz¹dzania. Bêdzie zna³ historie
wojen, wszelkie aspekty rozwoju sztuki wojennej i wojsko-
woœci, wywiadu i kontrwywiadu, dyplomacji i doktryn
bezpieczeñstwa od staro¿ytnoœci do czasów wspó³czes-
nych, i to zarówno w aspekcie polskim, jak i powszechnym.
Posi¹dzie wiedzê z zakresu fachowej terminologii
i podstawowych terminów z zakresu m.in. bronioznawstwa,
kastelologii, heraldyki, konserwacji zabytków, a tak¿e
z zakresu prawa i bezpieczeñstwa narodowego oraz miê-
dzynarodowego. W trakcie studiów uzyska ponadto
umiejêtnoœæ pos³ugiwania siê technologiami informacyjnymi
oraz jêzykiem angielskim na poziomie B2, potwierdzonym
zdaniem pañstwowego egzaminu ze stosownym certyfi-
katem. Po zakoñczeniu studiów magisterskich bêdzie móg³
natomiast kontynuowaæ studia 3 stopnia, przygotowuj¹c
pracê doktorsk¹ pod opiek¹ samodzielnych pracowników
naukowych specjalizuj¹cych siê w ka¿dej z epok histo-
rycznych - od staro¿ytnoœci po wspó³czesnoœæ.

Fot.: arch.
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Do poczytania

Od stosunkowo krótkiego czasu, w Czêstochowie mo¿-
na zaobserwowaæ pewien wzrost zainteresowania ca³ko-
wicie zapomnianym tematem – polskimi schronami bojo-
wymi i obserwacyjnymi z 1939 roku. Przez lata, walki
w obronie Czêstochowy 1 i 2 wrzeœnia 1939 roku zosta³y
niemal zapomniane, a dodatkowo obros³y wieloma nie-
prawdziwymi mitami, powtarzanymi bez zastanowienia do
dziœ. Temat ten nadal nie doczeka³ siê rzetelnego, obiektywne-
go i ogólnodostêpnego opracowania, które ukaza³oby przy-
gotowania obronne i walki w rejonie Czêstochowy w praw-
dziwym œwietle. A szkoda…

W rzeczywistoœci, zachowane na terenie miasta 12
schronów bojowych i obserwacyjnych, stanowi³o elementy
silnego i dobrze przygotowanego systemu obronnego, który
w pe³ni zda³ egzamin bojowy w trakcie dzia³añ wojennych
1939 roku.

Podobnie jak i ca³e pogranicze polsko-niemieckie, rejon
Czêstochowy broniony przez 7 Dywizjê Piechoty zosta³
bardzo dobrze przygotowany do obrony. Ju¿ w marcu 1939
roku oprócz prac sztabowych, intensywnych æwiczeñ polo-
wych, czêœciowej mobilizacji oddzia³ów dywizji, dok³adnie
planowano i ustalano w terenie przebieg linii umocnieñ
sta³ych i polowych. Na podstawie tych planów, do momentu
wybuchu wojny saperzy wraz z ¿o³nierzami pozosta³ych
oddzia³ów wybudowali 23 nowoczesne ¿elbetowe schrony
bojowe i obserwacyjne (z tego 19 w Czêstochowie i 4
w Lubliñcu). Ca³oœæ uzupe³niono m.in. sieci¹ zapór mino-
wych i leœnych, wieloma liniami przeszkód z drutu kolczaste-
go, dwoma potê¿nymi rowami przeciwpancernymi (jeden
na pó³nocnym odcinku Czêstochowy, a drugi wokó³ Lubliñ-
ca), polami minowymi na pó³nocnym i wschodnim odcinku
obrony miasta, wieloma kilometrami okopów, rowów ³¹czni-
kowych, a tak¿e schronów drewniano-
ziemnych, stanowisk artylerii, broni
przeciwpancernej i maszynowej. Wraz
z kompani¹ ³¹cznoœci rozwiniêto rozbu-
dowan¹ sieæ telefoniczn¹ oraz zamasko-
wane stanowiska radiostacji polowych.
W ca³ym rejonie czêstochowskim przy-
gotowano do zniszczeñ mosty drogowe
i wiadukty kolejowe.

Jednoczeœnie z budow¹ pozycji
obronnych, przeprowadzano kolejne
etapy mobilizacji, która przebiega³a
niezwykle sprawnie. £¹cznie 7 DP
liczy³a prawie 17 000 ¿o³nierzy. Na
wyposa¿eniu dywizji znajdowa³y siê
dzia³a, haubice, dzia³a przeciwpancerne,
dzia³a przeciwlotnicze, ciê¿kie i rêczne
karabiny maszynowe, moŸdzierze, gra-
natniki, karabiny przeciwpancerne,

nowoczesne radiostacje i wiele innego sprzêtu. Niektóre
elementy uzbrojenia, jak np. karabiny przeciwpancerne wz.
35, nie mia³y swojego odpowiednika w oddzia³ach niemiec-
kich. Do 29 sierpnia ca³a 7 DP dowodzona przez gen. bryg.
Janusza G¹siorowskiego zajê³a przygotowane pozycje
obronne, zarówno te wysuniête nad granic¹, jak i pozycjê
g³ówn¹ pod Czêstochow¹, gdzie w pe³nej gotowoœci ocze-
kiwa³a spodziewanego ataku niemieckiego. Nie mog³o byæ
mowy o ¿adnym zaskoczeniu.

O œwicie 1 wrzeœnia 1939 roku, na odcinek broniony
przez 7 DP ruszy³o natarcie 6 niemieckich jednostek: 1 i 4
DPanc. oraz 4, 14, 31 i 46 DP. Po ciê¿kich walkach
trwaj¹cych od rana do wieczora 1 wrzeœnia, Oddzia³y Wy-
dzielone 7 DP prowadz¹c walki opóŸniaj¹ce, zgodnie z pla-
nem wycofa³y siê pod Czêstochowê, gdzie pozycje zajmo-
wa³a wiêkszoœæ dywizji. Linie obronne by³y obsadzone przez
¿o³nierzy z 25, 27 i 74 Górnoœl¹skiego Pu³ku Piechoty.
W g³êbi pozycji stanowiska zajmowa³a artyleria, odwody,
sztab oraz pozosta³e oddzia³y i s³u¿by dywizji. Warto
wspomnieæ, ¿e wieczorem 1 wrzeœnia w Gnaszynie, pla-
cówka 25 pp wci¹gnê³a w zasadzkê niemiecki samochód
sztabowy oraz motocykl. W krzy¿owym ogniu polskich
rêcznych karabinów maszynowych zgin¹³ motocyklista oraz
trzech z czterech jad¹cych samochodem Niemców – kie-
rowca i dwóch oficerów sztabu przy których znaleziono
mapy. Do niewoli dosta³ siê ciê¿ko ranny niemiecki pod-
pu³kownik, którego odes³ano do szpitala polowego. Samo-
chód i motocykl (nieuszkodzone), odstawiono do sztabu 7
DP razem ze zdobytymi mapami. Kilka dni póŸniej,
wydarzenie to sta³o siê przyczyn¹ brutalnych represji ze
strony wojsk niemieckich wobec mieszkañców Gnaszyna.

Od rana 2 wrzeœnia, ca³a 7 DP w pe³nej gotowoœci

REDUTA CZĘSTOCHOWSKA ’39
Adam Kurus

Fot.: A. Kurus
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oczekiwa³a nieprzyjaciela, pozostawiaj¹c na przedpolu
placówki i oddzia³y rozpoznawcze. W godzinach dopo-
³udniowych, Niemcy intensywnie rozpoznawali polskie
pozycje, jednoczeœnie prowadz¹c silny, a zarazem nieskutecz-
ny ostrza³ artyleryjski. Na niebie aktywne by³o lotnictwo
zarówno niemieckie jak i polskie (rejon Czêstochowy by³
celem wzmo¿onej dzia³alnoœci polskich wypraw bom-
bowych). Czêstochowy skutecznie strzeg³a polska artyleria
przeciwlotnicza wyposa¿ona w dzia³a 40 mm wz. 36 Bofors,
która 2 wrzeœnia zestrzeli³a 6 niemieckich samolotów
i uszkodzi³a kilkanaœcie kolejnych. W tym miejscu warto
podwa¿yæ powtarzany do dzisiaj mit o tym, jakoby polska
artyleria przeciwlotnicza w obronie miasta strzela³a na oœlep,
a na dodatek do w³asnych samolotów. Nad Czêstochow¹
mia³ miejsce tylko jeden wypadek ostrzelania PZL 23B
„Karaœ” przez obs³ugê polskiego ciê¿kiego karabinu
maszynowego w rejonie Grabówki, zakoñczony przymu-
sowym l¹dowaniem samolotu na polu minowym (nie zgin¹³
nikt z za³ogi, która po wymontowaniu karabinów maszyno-
wych i radiostacji spali³a unieruchomion¹ maszynê). Pojedyn-
czy incydent rozrós³ siê w wielu publikacjach do rozmiarów
masowego zjawiska. Dwa pozosta³e samoloty utracone
w rejonie Czêstochowy zosta³y zestrzelone w walce:
2 wrzeœnia maszyna z 64 Eskadry Bombowej w trakcie
kolejnego nalotu na niemieck¹ kolumnê na drodze Truskolasy
– Wrêczyca Wielka, zosta³a trafiona przez niemieck¹ obronê
przeciwlotnicz¹, pilot zdo³a³ doprowadziæ ciê¿ko uszkodzony
samolot do w³asnych linii i wyl¹dowaæ na przedpolu
Kiedrzyna. Poleg³ por. obs. Micha³ Brzeski, który zmar³
z ran (jego grób znajduje siê na skrzy¿owaniu ul. Ludowej
i Kisielewskiego w Czêstochowie); 3 wrzeœnia maszyna
z 22 Eskadry Bombowej zosta³a zestrzelona przez niemiecki
myœliwiec, samolot rozbi³ siê w Gnaszynie, zginêli ppor.

obs. Jan Klimek i kpr. pil. Miko³aj Jurcewicz (pochowani
na cmentarzu w Gnaszynie).

Intensywne dzia³ania polskiego lotnictwa w rejonie
Czêstochowy, zdecydowanie spowalnia³y marsz kolumn
niemieckich, przysparzaj¹c powa¿nych strat w ludziach
i sprzêcie zw³aszcza w 1 DPanc. Dodatkowo, przyczyni³y
siê do wytworzenia swoistej psychozy wœród ¿o³nierzy
niemieckich, którzy wielokrotnie otwierali ogieñ do
w³asnych maszyn, myl¹c sylwetki wracaj¹cych zza linii
frontu samolotów Ju 87 Stuka z polskimi „Karasiami”, które
tak bardzo da³y im siê we znaki.

Oko³o po³udnia 2 wrzeœnia, z rejonu Szarlejki ruszy³o
pierwsze natarcie na odcinek obrony obsadzany przez 27
pp w rejonie Lisiñca. Pod naporem przeciwnika, wysuniête
placówki wycofa³y siê na g³ówn¹ liniê obrony, gdzie w ogniu
polskiej artylerii i broni przeciwpancernej natarcie niemieckie
za³ama³o siê, a na przedpolu pozosta³o 5 zniszczonych
czo³gów, wielu zabitych i rannych. Niecodziennym wyczy-
nem popisa³ siê tak¿e strzelec wyborowy z wysuniêtej pla-
cówki, który na drodze do Czêstochowy w rejonie Czarnego
Lasu pos³uguj¹c siê karabinem przeciwpancernym zniszczy³
3 samochody pancerne. W zniszczonych pojazdach Polacy
znaleŸli m.in. mapy, dokumenty i… akordeon.

Po wstêpnych natarciach i rozpoznaniu polskich pozy-
cji, dowództwo niemieckie stwierdzi³o, ¿e bez kilkudniowych
ciê¿kich walk, nie uda siê zdobyæ Czêstochowy, wobec cze-
go kontynuowano manewr oskrzydlaj¹cy, zmierzaj¹cy do
okr¹¿enia 7 DP i zamkniêcia jej w mieœcie. Sztab 7 DP na
podstawie rozpoznania trafnie oceni³ sytuacjê i w nocy z 2
na 3 wrzeœnia, postanowi³ wyprowadziæ 7 DP z zaciska-
j¹cych siê kleszczy.

Zanim to jednak nast¹pi³o, póŸnym popo³udniem
2 wrzeœnia na polskie linie obronne pod Kiedrzynem,

WYSTAWA W BIBLIOTECE. PO STUDENCKU...
„To tutaj, w Czêstochowie, dzia³a Wielka

Jedenastka pasjonatów, którzy stanêli do boju
o Wasz¹ uwagê! Jak sami o sobie pisz¹, graj¹ czysto i do
jednej bramki, u¿ywaj¹c swojej najsilniejszej broni: pasji!

Nie jest to opis nadchodz¹cych Mistrzostw Europy,
ale ¿ywio³u równie porywaj¹cego! 22 marca Akademiê im.
Jana D³ugosza nawiedzi³o istne kulturalne trzêsienie Ziemi,
pod nazw¹ AKCJA: ANIMACJA, wywo³ane przez jedenastu
uzdolnionych studentów i potrwa do po³owy maja.

Oto jedyni w historii Instytutu Filologii Polskiej i AJD,
Animatorzy Kultury, którzy swoj¹ artystyczn¹ si³¹ ra¿enia
(re)animuj¹ kulturê najbli¿szego otoczenia! Przyjêta strategia
i arsena³ œrodków, jakimi dysponuj¹, pozwoli im zaraziæ
wirusem kulturo¿ercy ka¿dego! Wci¹gnie Ciê si³a oceanu
abstrakcji w rysunkach tworzonych d³ugopisem El¿biety
Hak, magia mangi i anime, któr¹ zaczaruje Was Izabela Mazur,
a tak¿e niesamowite obrazy namalowane przez Micha³a
Kowalskiego. Poznasz mistrzyniê kaligrafii - Justynê
Jagusiok, wszechstronn¹ fankê Manchesteru United -

Klaudynê G¹sior, która zaprasza w niezwyk³¹ podró¿ po
œwiecie postcrossingu, fotografii i swoich recenzji, a nawet
szyde³kuj¹c¹ Sylwiê Kulej, która zawsze wydzierga coœ
z niczego. Ca³ej palety zainteresowañ i talentów dope³nia
taktyka muzyczna obrana przez Mariusza Waligórê i Bartosza
WoŸniaka, tajemnicze cmentarze Magdaleny Nowak, próbka
tekstów i fotografii Sylwii Wzi¹tek oraz kolekcja znaczków
i wierszy Marty Machnik.

To niepowtarzalna okazja, by daæ siê z(re)animowaæ
tej wyj¹tkowej grupie osobowoœci i poznaæ ich pasje,
w sali wystawowej Biblioteki G³ównej AJD mieszcz¹cego
siê przy al. Armii Krajowej 36a. Wystawa czynna do 14
maja”… - tak studenci zachêcali do obejrzenia wystawy,
któr¹ sami przygotowali. Ten „collage” w odbiorze okaza³a
siê ciekawym przedsiêwziêciem. Publicznoœæ nie mog³a siê
nadziwiæ, ¿e eksponaty które mo¿na znaleŸæ w praktycznie
ka¿dym domu mo¿na z powodzeniem wystawiæ, a przy
okazji zainteresowaæ nimi zwiedzaj¹cych. 

Marek Makowski
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Lisiñcem, B³esznem i Wrzosow¹ ruszy³ gwa³towny atak
czo³gów niemieckich i piechoty. Miêdzy godzin¹ 17 a 17:30
pod Kiedrzynem bronionym przez ¿o³nierzy 27 pp rozpoczê³a
siê regularna bitwa, trwaj¹ca ponad dwie godziny. Z rejonu
Bia³ej ku polskim pozycjom sunê³y czo³gi nieprzyjaciela
z 1 Dywizji Pancernej. Wokó³ nich rozpêta³o siê prawdziwe
piek³o. Oprócz broni przeciwpancernej, do walki w³¹czy³a
siê te¿ artyleria lekka strzelaj¹c na wprost oraz artyleria
ciê¿ka prowadz¹c ogieñ poœredni. Te czo³gi, które wdar³y
siê w polskie ugrupowanie niszczone by³y przez karabiny
przeciwpancerne i granaty. Za czo³gami posuwa³a siê
niemiecka piechota, która ponios³a du¿e straty od ognia
polskiej artylerii ciê¿kiej, której nawa³y ogniowe przy-
gwoŸdzi³y atakuj¹cych Niemców do ziemi. £¹cznie za³ogi
schronów, wsparte artyleri¹, dzia³ami i karabinami
przeciwpancernymi, zniszczy³y oko³o 40 niemieckich
czo³gów i samochodów pancernych. Z kolei na po³udnio-
wym odcinku obrony, w rejonie B³eszna i Wrzosowej, zaciête
walki prowadzi³ 74 gpp. Niemiecki batalion piechoty wypar³
jedn¹ z kompanii piechoty z zajmowanych stanowisk, jednak
zdecydowany kontratak si³ polskich odrzuci³ niemieck¹
piechotê daleko do ty³u. Polscy ¿o³nierze wziêli do niewoli
30 ¿o³nierzy niemieckich oraz zdobyli m.in. kilka karabinów
maszynowych.

£¹cznie, tylko w samych walkach o Czêstochowê
Niemcy stracili ponad 60 czo³gów i samochodów pancer-
nych, 6 samolotów, kilkadziesi¹t samochodów i ci¹gników,
kilka zniszczonych dzia³ oraz wiele innego sprzêtu
zniszczonego lub zdobytego przez Polaków. Straty w lud-
ziach s¹ trudne do oszacowania, ale ³¹cznie wynios³y ponad
200 zabitych, rannych i wziêtych do niewoli. Straty polskie
by³y zdecydowanie mniejsze. W nocy z 2 na 3 wrzeœnia
dywizja dosta³a rozkaz wycofania siê na Janów, gdzie po
przeprowadzonym w ca³kowitym porz¹dku marszu, dotar³a
rano nastêpnego dnia. Ostatnie oddzia³y opuszcza³y miasto
w godzinach wczesnorannych 3 wrzeœnia, os³aniaj¹c ty³y
dywizji oraz wysadzaj¹c mosty na Warcie.

Podsumowuj¹c, 7 DP (wliczaj¹c tak¿e póŸniejsze walki
w rejonie Janowa) samodzielnie zwi¹za³a walk¹ elementy 6
niemieckich jednostek na niemal 5 dni, co wed³ug ówczes-
nych teoretyków wojskowoœci by³o wynikiem teoretycznie
niemo¿liwym. Do takiego rezultatu, przyczyni³o siê nie tylko
bohaterstwo ¿o³nierzy, ale tak¿e nowoczesne wyposa¿enie,
uzbrojenie i dobre przygotowanie pozycji obronnych.

Obecnie na terenie miasta zachowa³o siê 12 schronów
(10 bojowych i 2 obserwacyjne). Wiêkszoœæ z nich nosi
œlady walk z 2 wrzeœnia, m.in. trafienia z ró¿nego rodzaju
broni – niemieckich dzia³ przeciwpancernych, dzia³ek
czo³gowych oraz artylerii. Na dowód wytrzyma³oœci
¿elbetowej konstrukcji nale¿y podkreœliæ, ¿e ¿aden ze
schronów nie zosta³ zniszczony, ani powa¿nie uszkodzony.
Na dachu schronu obserwacyjnego przy ul. Radomskiej
mo¿emy zauwa¿yæ œlad po bezpoœrednim trafieniu pociskiem
kalibru 150 mm, którego eksplozja nie naruszy³a schronu,
a znajduj¹cy siê w nim obserwator polskiej artylerii ciê¿kiej,
móg³ bez przeszkód dalej kierowaæ ogniem.

Co ciekawe, a raczej smutne, wszystkie te wydarzenia
zosta³y do dzisiaj kompletnie zapomniane. Jakby tego by³o
ma³o, mieszkañcy dzielnic miasta gdzie mo¿emy je odnaleŸæ,
s¹ œwiêcie przekonani, ¿e to „niemieckie bunkry”… byæ
mo¿e z tej nieœwiadomoœci wynika ich dewastacja m.in.
w postaci w¹tpliwej urody malowide³ czy zaœmiecania.

Na szczêœcie w ostatnim czasie, zosta³o podjêtych kilka
inicjatyw maj¹cych na celu ratowanie samych obiektów oraz
historii z nimi zwi¹zanej. M.in. dziêki akcjom podejmowanym
przez Stowarzyszenie Historyczne Reduta Czêstochowa,
temat schronów i walk z 1939 roku zaczyna siê powoli
przebijaæ do œwiadomoœci mieszkañców miasta. Oprócz
artyku³ów popularnonaukowych, imprez plenerowych, akcji
porz¹dkowania schronów, powsta³ m.in. krótkometra¿owy
film historyczny, a same schrony sta³y siê nawet inspiracj¹
dla m³odej czêstochowskiej malarki – Magdaleny Barczyk.

Swoj¹ formaln¹ dzia³alnoœæ Stowarzyszenie Historyczne
Reduta Czêstochowa rozpoczê³o w marcu 2011 roku, a jego
szeregi wype³niaj¹ osoby w ró¿nym wieku i o ró¿nych
zainteresowaniach. Jest wœród nich spora grupa studentów,
doktorantów i absolwentów Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie. Celem nadrzêdnym Stowarzyszenia jest
ratowanie od zapomnienia barwnej historii Czêstochowy
i regionu, g³ównie z okresu II Rzeczpospolitej. Istotnym,
a zarazem najbardziej efektownym elementem dzia³alnoœci
organizacji jest rekonstrukcja historyczna. Stowarzyszenie
kultywuje tradycje 27 Pu³ku Piechoty z Czêstochowy oraz
19 Pu³ku Piechoty Odsieczy Lwowa, co wi¹¿e siê m.in.
z uczestnictwem w uroczystoœciach, wydarzeniach
patriotycznych, inscenizacjach historycznych oraz
organizacj¹ imprez i akcji edukacyjnych. D¹¿¹c do realizacji
swych celów statutowych, Stowarzyszenie podjê³o
wspó³pracê m.in. z Muzeum Czêstochowskim, Oddzia³em
Towarzystwa Mi³oœników Lwowa i Kresów Po³udniowo-
Wschodnich, Zespo³em Szkó³ Technicznych oraz wieloma
innymi organizacjami dzia³aj¹cymi na terenie miasta i regionu.

PIŁKA NOŻNA
TO TEŻ HISTORIA

W pierwszych dniach wiosny odby³ siê fina³ 
I Regionalnego Konkursu Wiedzy Historyczno-Sportowej
dla uczniów szkó³ ponadgimnazjalnych pt. „Reprezentacja
Polski w pi³ce no¿nej 1921-2012. Wzloty i upadki”
zorganizowany przez Instytut Historii Akademii im.
J. D³ugosza w Czêstochowie. Pierwsze miejsce zaj¹³ £ukasz
Sroka z Liceum w Radomsku, drugie Dawid Nowak,
a trzecie Artur Otrêbnik (obaj z liceum w Psarach).
Organizatorzy podkreœlaj¹, ¿e rywalizacji towarzyszy³
wysoki poziom, a pytania by³y trudne i czêsto siêga³y daleko
wstecz do pocz¹tków futbolu.

Organizatorem konkursu byli pracownicy Instytutu
Historii AJD: dr Barbara Kowalska i dr Robert Majzner.
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